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Най-старата козметична 
компания у нас “Ален 
мак” променя името си 
на “Фабрика А. Папазовь 
- Пловдивь”

USD/BGN: 1.58085  

-0.07% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.23720  

     +0.07%
Българска народна банка

Sofix: 373.44 

    +0.02% 
 Българска фондова борса

BG40: 104.45   

+0.05% 
Българска фондова борса

Новини ▶ 8
Компании ▶ 11 
Пълна промяна 
в “Ален мак”  

Компании ▶ 13
Тежката индустрия 
върна дивидентите 
отпреди кризата    
Машиностроителните 
компании започнаха да 
раздават дивидент, равен 
на сумите отпреди кризата. 
Това стана ясно след 
провеждането на общите 
събрания в “Хидравлични 
елементи и системи” и 
“М+С Хидравлик” 

Държавата 
продължава да 
търси 80 млн. EUR 
от БТК

100 ХИЛЯДИ
РАБОТНИЦИ ИЗЧЕЗНАХА

Расте броят на хората, които не са 
регистрирани нито като работещи, 
нито като безработни. Сивата 
икономика и емиграцията са сред 
възможните обяснения. На този 
фон официалната безработица 
спада за трети пореден месец ▶ 4-5 
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Печеливш
николай Сираков
  

Губещ
нина радева
 

Кандидатът на ГЕРБ Николай Сираков е новият кмет 
на Габрово. Той спечели 57.38% от гласовете. Досега 
40-годишният Сираков беше зам.-кмет “Образование, 
култура, социални и младежки дейности, здравеопазване 
и спорт”. Той има опит на мениджърски позиции в частния 
сектор, а интересна подробност в биографията му е 
актьорската кариера в габровски театри.

Бившият заместник-министър на икономика-
та и енергетиката Нина Радева е разследвана 
по сигнали за търговия с влияние и политическа 
корупция. Това стана ясно от доклад за рабо-
тата на парламентарната антикорупцион-
на комисия. В момента по преписката работи 
МВР.

Петък
18 юни 2010, брой 113 (4924)

цена 1.50 лева

Компанията ще отложи и 
изплащането на 7.5 млрд. 
USD дивиденти за тази 
година

USD/BGN: 1.58200

-0.70%
Българска народна банка

EUR/USD:1.23630 

     +0.70%
Българска народна банка

Sofix: 373.35

    -0.78%
Българска фондова борса

BG40: 104.40  

-1.08%
Българска фондова борса

Компании  ▶ 12
Фондовете за земя 
остават последното 
спасение в кризата 
„Адванс Терафонд” 
АДСИЦ, „Агро Фи-
нанс” АДСИЦ и 
„Булленд инвестмънт” 
АДСИЦ раздават по-
голям дивидент от пре-
дишната година

Новини ▶ 6
Компании ▶ 13 
BP открива  
20 млрд. USD фонд 
заради разлива

Компании ▶ 11
S&P свали 
рейтинга  
на БАКБ  
Перспективата пред бан-
ката остава отрицателна. 
Влошената пазарна ситуа-
ция в България е причина-
та за понижението

Коментар ▶ 2
Къде  
отива  
енергията 
Когато сутрин отделиш 
един час за гостуване в те-
левизия, а през останалото 
време се вълнуваш на глас 
от работата на колегите си, 
напълно нормално е да не 
ти остане достатъчно енер-
гия за собствената ти работа

Weekend ▶ 22-23

Да играем на война
Новини ▶ 7

Промени и в новия план 
за паркиране в София Това е поредното заба-

вление на порасналите 
момчета, които се връ-
щат в детството си, игра-
ейки „на война”. Облече-
ни във военни унифор-
ми, с пушки на раменe, 
разделени на враждува-
щи отбори 

Проектът за въвеждане на 
три зони за паркиране в 
центъра на столицата запо-
чна да се променя, преди да 
е въведен. До края на месе-
ца трябва да бъдат изчисте-
ни всички неясноти 

Новини ▶ 8
Компаниите  
пак наемат 
ръководни кадри
Все повече български 
фирми планират да на-
емат професионални и 
ръководни кадри, показва 
проучване на между-
народната компания за 
подбор на персонал Antal 
International

За едни криза, за други 
по-високи заплати

От началото на 
годината фонд 
„Работна заплата” в 
съдилищата, общините 
и университетите е 
увеличен с 59 млн. лв., 
докато министерства 
и частни фирми 
намаляват тези разходи. 
Финансовият министър 
Симеон Дянков 
съобщи данните по 
време на обсъждането 
на първо четене на 
актуализацията на 
бюджета за 2010 г. ▶ 4-5

Илюстрация: Гриша Струнджев

Бизнесът сблъска 
позициите си 
за по-скъпия газ

Мнения

За едни криза, за други - 
по-високи заплати. Ами 
това винаги си е било така. 
Нормално е, ако бизне-
сът ти се развива добре, 
да можеш да си позволиш 
да вдигаш заплатите на 
работниците си и да уве-
личиш социалните им при-
добивки. Защото това се 
случва в държавния сектор 
обаче, нали се съкращават 
заплати?

Петър Миладинов

Звучи като “За едни 
сватба, за други - брадва”. 
Логично е. 

Стоян

В момента няма логично 
мислещ бизнесмен, който 
да увеличава заплатите на 
служителите си. Или може 
би има?

sketpik

▶

▶

▶
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1 България търси 
“двигателя” си за 
следващото десети-
летие. Иновациите, 

образованието и строгата 
бюджетна дисциплина са 
някои от ключовите фак-
тори в бъдеще

2 Трите пътя пред 
пенсионната 
реформа. След 
седмица започват 

разяснителни кампании 
за необходимостта от 
ограничаване на достъпа 
до пенсиониране

3 Стоян Мавродиев 
е новият шеф на 
КФН. Кандидатура-
та му беше одобре-

на от парламента

360 градуса по  
скалата на чиновника

Финансовият министър Си-
меон Дянков реши да въведе 
модерни методи за определяне 
на заплатите на служителите 
в държавната администрация. 
Чиновниците ще бъдат оценя-
вани по системата „360 гра-
дуса”, или казано по-просто, 
всеки ще оценява колегите си. 
В големите американски кор-
порации, където са въведени 
пазарни принципи, това може 
и да работи, но в държавната 
администрация ще настъпи 
невероятен хаос. Въпреки че 
министър Дянков е американ-
ски възпитаник и американски-
те идеи са му присърце, те няма 
начин да бъдат приложени по 
нашите географски ширини, 
още повече сред чиновниците.

Според финансовия минис-
тър системата ще послужи за 
отстраняване на субективното 
оценяване в администрацията. 

Ха дано, но надали! Вероят-
ността обективността да пре-
мине в субективност е  сигурна. 
Дори гарантирана. 

Определянето на заплатите 
в зависимост от мнението на 
колегата по бюро ще разпали 
такива интриги сред чинов-
ниците, че нищо чудно да се 
стигне до нещастни случаи. 
Работоспособността ще бъде 
сведена до минимум и ще има 
толкова обидени, че нещата ще 
се влошат десетократно. И сла-
бата ефективност ще прерасне 
в неефективност.

От друга страна, чиновници-
те са доста задружни и това, 
което може да се очаква, е 
всички да си поставят зави-
шени оценки, за да може да 
получат максимални бонуси. И 
това със сигурност няма да са 
обективни оценки, още повече 

ако бъдат махнати добавките 
към заплатите, които така или 
иначе са смехотворни. Затова 
пък може да пострадат преките 
им началници. 

Защото всеки ще има право 
да поставя оценка на всич- 
ки - независимо от ранга. И 
ето ти нова интрига. Как да не 
си го върнеш на шефа, който 
години наред не вижда, че ти 
вършиш най-много работа и си 
недооценен. Ей на това му се 
вика обективна оценка. 

По-добрият вариант е просто 
да бъде редуциран раздутият 
щат в държавната администра-
ция и чиновниците да получат 
адекватни заплати, вместо да 
се експериментира с различни 
идеи за „обективна” оценка на 
работата им. А току-виж така 
намалели и корупционните 
практики. 

В големите 
американ-
ски корпо-
рации това 

може и да работи, 
но в държавната 
администрация 
ще настъпи неве-
роятен хаос
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 С новата система „360 градуса” държавните служители ще могат да си отмъстят на шефовете, които дълги години ги пренебрегват▶
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Русия вече оттегли търговския си 
представител г-н Томилин. Това озна-

чава само едно - начало на енергийна война 
на Русия с  България

Число на деня

3000 
лева е глобата за фирмите, които не предадат навре-

ме отчетите си. Срокът, в който това трябва да бъде 
направено, е 30 юни

▶

 Петър димитров, бивш министър на икономиката, БСП

Бил съм бил 
кандидат-премиер

Греда

Конфузна ситуация въз-
никна в петък между пре-
зидента Георги Първанов 
и бившия премиер и пред-
седател на БСП Сергей 
Станишев. В интервю пред 
bTV Първанов съобщи, че 
през 2005 г. Станишев пър-
во на него е предложил да 
стане премиер след избо-
рите. Първанов обясни, че 
той е отказал, защото му е 
харесвало и се е чувствал 

по-силен в президентската 
институция. 

По-късно Станишев за-
яви, че няма такъв спо-
мен. „Смятах, че тогава 
е важно преди изборите 
БСП да заяви, ако получи 
доверието на избирате-
лите, кой ще бъде минис-
тър-председателят, защото 
през 2001 г. това не се 
случи. Тогава съм водил 
много разговори предва-

рително - през зимата, в 
началото на пролетта - за 
възможни опции от гледна 
точка на самата кампания 
- коя кандидатура би би-
ла най-удачната”, добави 
Станишев. На конгрес на 
БСП той обявил, че след 
изборите ще поеме от-
говорността, като стане 
министър-председател, и 
след това въпросът повече 
не бил обсъждан.

Честно казано, нямам 
такъв спомен. През 

април 2005 г. на конгреса на 
партията ясно заявих, че ако 
БСП спечели изборите, аз по-
емам отговорността да бъда 
министър-председател
Сергей Станишев, 
председател на БСП

Георги Първанов,   
президент

Аз можех да стана пре-
миер. 2005 година тога-
вашният председател и 

след това бъдещ реализиран 
премиер господин Станишев 
предложи първо на мен да 
стана премиер и аз отказах

Регулаторът на регулатора
От днес данъчни и 
прокурори влизат в 
електроразпредели-
телните дружества

Цената на тока ще бъде 
повишена с 2%, а не с 5, 
както беше обявено по-
рано. Новото число беше 
съобщено на извънреден 
брифинг в Министерския 
съвет от председателя на 
ДКЕВР Ангел Семерджиев 
в присъствието на преми-
ера Бойко Борисов. Само 
ден по-рано премиерът ка-
за: “Все още държавният 
регулатор не е дошъл при 
мен, да ми докаже, че това 
ще бъде цената. Мисля, че 
когато дойде при мен, може 
би ще я намаля.” 

Премиерът обясни при-
съствието си на брифинга 

с огромния натиск, който 
се оказвал върху регула-
тора. “Това, което правим 
в момента, ще ни донесе 
много неприятности. Ог-
ромни лобистки кръгове ще 
окажат сериозен натиск”, 
обясни Борисов. “ДКЕВР 
така трябва да регулира, 
че да е справедливо за бъл-
гарските граждани, искам 
в България да има ред”, 
категоричен бе Борисов.

Силната ръка
Освен че ще намали цената 
на тока, премиерът ще из-
прати данъчни и прокурори 
в ЕРП-тата. Части от доклад 
на Държавната комисия по 
енергийно и водно регу-
лиране за нарушенията в 
електроразпределителните 
дружества ще бъдат пре-
доставени на НАП, а други 

на прокуратурата.  “Има 
нарушения, които касаят 
данъчните закони”, поясни 
Борисов. Заради това още 
от днес данъчни експерти 
обстойно ще проверят и 
трите дружества.

Заканително
“Ще има решения, с които 
ще се установи начинът на 
организация на дейността 
на дружествата. Така всич-
ки ще имат ясна представа 
за това какви са разходи-
те им, какви договори се 
сключват и какъв е ефектът 
от тях”, обясни Семерджи-
ев. По думите му основните 
нарушения са при аутсор-
сването на дейности, както 
и при осчетоводяването на 
ремонтни и инвестиционни 
разходи.

  радослава димитрова Снимка БоБи тошев



Безработицата и заетостта      намаляват едновременно
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Спадът на безработицата 
у нас, започнал през март, 
ще продължи още месец-
два, но едва ли ще падне 
под 9%. След това очаква-
ме задържане и в края на 
годината ще има характер-
ното за всяка година леко 
вдигане на безработицата. 
Прогнозата е на директора 
на Агенцията по заетостта 
Росица Стелиянова и ако 
се изпълни, тя ще е по-бла-
гоприятна от заложените 
от правителството 11.4% 
средногодишно ниво на 
безработицата. За да ту-
шира по-високата безра-
ботица в края на годината, 
правителството отпусна на 
агенцията 10 млн. лв. за 
разкриване на нови работни 
места чрез субсидии.

Прогнози
Според анализатори обаче 
наесен няма да има задър-
жане на безработицата, а 
отново се очаква ръст, ма-
кар и без големи пикове. 

Тогава се очаква ефектът 
от допълнителното орязване 
на щатовете в държавната и 
общинската администра-
ция. Ако изобщо се случи. 

Ако изключим субсидира-
ната заетост, създадена от 
програмите на държавата 
и еврофондовете, възстано-
вяването в частния сектор 
е съвсем плахо и ще даде 
ефект едва след година, 
казва Зорница Славова от 
Института по пазарна ико-
номика. 

Според синдикатите пък 
сивият сектор се разраства 
и не дава ясна картина за 
безработицата и заетостта у 
нас. Така например според 
данните на НСИ за първото 
тримесечие на тази година 
броят на заетите е намалял 
с около 245 хил. души в 
сравнение със същия пери-
од на 2009 г. Докато броят 
на безработните лица на 
възраст от 15 до 64 години 
се е увеличил със 118 хил. 
Получава се разминаване от 
около 125 хил. души, които 
просто не са се регистрира-
ли като безработни. Извън 
статистиката за безработни-
те са и около 200 хил. обез-
куражени, които от години 
не търсят работа.

Безработни
Броят на новорегистри-
раните в бюрата по тру-
да безработни пада трети 
пореден месец, отчитат 
от Агенцията по заетост-
та. Причината е сезонната 
заетост, която задържа и 
разкрива работни места в 
селското стопанство, тури-
зма, преработващата про-
мишленост и търговията.

Расте броят на 
хората, които не са 
регистрирани нито 
като работещи, нито 
като безработни

Мила Кисьова
mkisyova@pari.bg

В края на май в бюрата по 
труда са били регистрирани 
352 969 безработни лица. 
Те са с 15 697 души по-
малко спрямо април. Само 
през май новозаписаните в 
бюрата по труда хора, оста-
нали без работа, са 23 273, 
което е с 12 420 души по-
малко в сравнение с април. 
Най-много работна ръка е 
освободена от секторите 
Преработваща промишле-
ност - 18.9%, и Търговия 
- 18.3%. От строителството 
през май са освободени 
7.5% от безработните, от 
държавното управление и 
отбраната - 6.2%, от транс-
порта и съобщенията - 4.5%, 
а от хотелиерството и рес-
торантьорството - 3%.

Свободни  
работни места

Преработващата промиш-
леност е и секторът, в който 
работодатели са обявили 
най-много свободни работ-
ни места през май - 3866. 
Това показва, че в него те-
кат най-сериозни процеси 
на преструктуриране, по-
родени от кризата. Освен 
това през май работодатели 
от селското стопанство са 
обявили 2307 свободни ра-
ботни места, в търговията 
- 1813, в хотелиерството и 
ресторантьорството - 968 и 
в строителството - 763. 

Общо работодатели от 
различни браншове са обя-
вили 13 017 работни мес-
та, като само 2% от тях са 
по мерките за субсидирана 
заетост на държавата, съ-
общават от Агенцията по 
заетостта. 

За трети пореден месец 
над 12 хил. работни места 
се разкриват на първич-
ния пазар на труда и те 
се заемат много бързо, 
коментира Росица Стели-
янова. Наблюдаваме обрат- 
но наемане на персонал в 
предприятия, които преди 
година са съкращавали, до-
пълва тя. 

През май пък държава-
та е разкрила 281 работни 
места чрез програмите си 
за заетост, които са финан-
сирани от бюджета. Така 
за едно свободно работно 
място са се конкурирали 16 
безработни.

Източник: Агенция по заетостта
Графика: Гриша Струнджев

Равнище на безработицата през ���� и ���� г., %

май ���� г. 

юни ���� г. 

юли ���� г. 

август ���� г. 

септември ���� г. 

октомври ���� г. 

ноември ���� г. 

декември ���� г. 

януари ���� г. 

февруари ���� г. 

март ���� г. 

април ���� г. 

май ���� г. 
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Ще конкурираме част-
ните фирми за подбор 
на персонал, казват от 
ведомството

Напълно безплатно Аген-
цията по заетостта се наема 
да организира специални 
трудови борси за компании, 
чиито инвестиционни наме-
рения включват разкриване 
на поне 200 работни места 
у нас. Също безплатно за 
тези инвеститори бюрата 
по труда ще правят подбор 
на търсените специалисти 
от цялата страна. Това е 
част от пакета услуги, които 
Агенцията по заетостта ве-
че е разработила за префе-
ренциално обслужване на 
големите работодатели. 

Опитваме се да бъдем 
конкурентни на частните 
трудови посред-ници и 
агенции за подбор на пер-
сонал, за да подобрим па-

зара на труда в страната, 
заяви Росица Стелиянова, 
директор на Агенцията по 
заетостта.

Споразумение
Първият VIP клиент на 
агенцията е българското 
подразделение на „Хюлет 
Пакард”, с което вече е 
сключен договор за сътруд-
ничество. В последните ме-
сеци компанията е разкрила 
700 работни места, с което 
общият брой на заетите в 
центъра за обслужване на 
клиенти вече е 2500 души. 
Като голям инвеститор и 
работодател ние се инте-
ресуваме да продължим да 
правим успешно бизнес и 
да имаме ръст, заяви Ира-
ван Хира, генерален дирек-
тор на HP България.

Потенциал
В момента в бюрата по 
труда има регистрирани 

около 31 хил. безработни 
висшисти, така че има дос-
татъчно хора с потенциал, 
на които им трябва кратко 
обучение, за да започнат 
съответната работа, заяви 
Стелиянова. Агенцията ще 
съдейства на подобни голе-
ми работодатели и при нае-
мане на безработни младе-
жи до 29-годишна възраст 
с частично субсидиране. 
Предвидено е специално 
финансиране от оператив-
ната програма „Човешки 
ресурси” за шестмесечно 
стажуване на млади хора, 
наскоро завършили средно 
професионално или висше 
образование. 

С около 14% е нараснал 
броят на безработните мла-
дежи у нас до 29-годишна 
възраст и вече достига 62 
хил., съобщиха от Аген-
цията по заетостта. От тях 
обаче 60% са без квалифи-
кация и специалност.

Агенцията по заетостта преференциално 
ще обслужва големите работодатели

Не е напълно ясно 
доколко тези данни за 
безработицата отчитат 
частния сектор, без паза-
рът на труда да е изкри-
вяван от субсидираните 
държавни мерки. Защото, 
ако правителството реши 
да постигне прогнозата 
си за ниво на безрабо-
тицата, винаги може да 
наеме хора чрез субсиди-
рана заетост.

Според мен първо-
началният негативен 
ефект от кризата върху 
заетостта в реалната 
икономика вече е из-
консумиран, така че там 
не очаквам някакъв нов 
срив. Освен ако не си 
създадем вътрешна криза 
с актуализирането на 
бюджета. При запазване 
на стабилността обаче 
няма да има драматично 
влошаване. Но не съм и 

Субсидиите изкривяват 
пазара на труда

В интерес 
на всички е 
пазарът да се 

изчисти от кухата 
заетост

Лъчезар Богданов,
Индъстри Уоч

оптимист за бързо въз-
становяване както у нас, 
така и в Европа.

Що се отнася до нивото 
на безработица, тук е  
важно доколко са се-
риозни намеренията на 
правителството да съкра-
щава хора от бюджетната 
сфера. Ако те се осъ-
ществят, ще има, разбира 
се, осезаем ефект върху 
безработицата, но той ще 
бъде еднократен, докато 
в дългосрочен план ще 
бъде положителен. Мно-
го е важно и какво става 
с преструктурирането на 
държавните предприя-
тия.  Голяма част от тях 
са пред банкрут, в тях 
няма реална заетост и тук 
виждам сериозни резерви 
за още съкращения. В ин-
терес на всички е пазарът 
да се изчисти от такава 
куха заетост.

Всеки месец между 3000 и 4000 работни места 
остават незаети поради липса на работна ръка в съот-
ветните общини. Българинът обаче няма нагласа да 
променя местоживеенето си в търсене на работа. 

Въпреки че за насърчаване на трудо-
вата мобилност Агенцията по заетостта 
предоставя средства в размер на 600 лв. 
за преместване на покъщнината в населе-
ното място, където безработен си намери 
работа. 

Никой до момента не се е възползвал от тази въз-
можност. Ако пък човек реши да пътува всеки ден до 
работата, ние му плащаме пътните, като ограничението 
е работното място да е на 80 км от местоживеенето.

Българинът не е мобилен

Всеки месец между 3000 
и 4000 работни места 

остават незаети поради 
липса на работна ръка в 
съответните общини

Росица Стелиянова,
директор на агенцията по заетостта

Пазарът на труда не е 
толкова розов, колкото 
се опитва да го предста-
вят управляващите. Без-
работицата може и да 
пада, но по-важното е, 
че не се вдига заетост-
та. За първото триме-
сечие на тази година 
броят на безработните е 
намалял с 250 хил. ду-
ши, от които само 110 
хил. са регистрирани 
като безработни в бю-
рата по труда. Къде са 
отишли почти 140 хил. 
българи? В сивия сек-
тор? Зад граница? Това 
е реалната картина, а не 
данните на Агенцията 
по заетостта.

На този фон не се 
вижда голям оптимизъм 
сред бизнеса за сериозен 
ръст на натоварването на 
мощностите в предприя-
тията. Възстановяването 

По-важно е, 
че заетостта не расте

След отмина-
ване на сезон-
ната заетост 

очаквам отново 
ръст на безработи-
цата

Пламен Димитров,
зам.-председател на КнСБ

на промишленото про-
изводство е плахо, така 
че след отминаването 
на сезонните стопански 
дейности очаквам отново 
нарастване на безрабо-
тицата. Разбира се, без 
драстични пикове.

Всъщност не само 
сезонната заетост е 
причината за задържане 
нивото на безработицата. 
Ако не бяха предприе-
ти мерки от страна на 
държавата, като субси-
дирана заетост и пускане 
на схеми от Оперативна 
програма „Човешки ре-
сурси”, в края на година-
та безработицата щеше 
да достигне 15%. Трудно 
е сега да се прогнозира 
с каква безработица ще 
завърши годината, защо-
то още не е ясно колко 
държавни служители ще 
бъдат съкратени.

Не очаквам нивото 
на безработицата да се 
стабилизира преди про-
летта на 2011 г. Когато 
при криза икономиката 
започне да се възстановя-
ва, възстановяването на 
пазара на труда става с 
една година закъснение. 

Ако дъното е било 
тази зима, в такъв слу-
чай до края на годината 
би трябвало безрабо-
тицата да продължи да 
расте, след като минат 
летните месеци на 

Безработицата няма да се 
стабилизира преди пролетта

Чак след  
януари 2011 г. 
ще има ръст 

на заетостта

Зорница Славова,
Институт за пазарна икономика

сезонна заетост. На фир-
мите им трябва време 
да се преструктурират. 
Тези, които не могат да 
издържат - да фалират, 
другите да стъпят здраво 
на краката си.

Прогнозите на 
Института за пазарна 
икономика са, че чак 
след януари 2011 г. 
ще се отчете ръст на 
заетостта. Все пак в 
края на тази година не 
очакваме безработицата 
да надхвърли 11%.

„Вземи живота си в ръце” се нарича схемата, която ще осигури мотивационно обучение на ���� роми. След него 
���� от тях ще се включат в курсове за професионална квалификация, а ���� � в обучение по ключови 
компетентности. На половината от успешно завършилите ще се осигури субсидирана заетост за � месеца. 
Проектите по тази схема може да са на стойност до ��� хил. лв. В тях ще е задължително участието на 
неправителствени организации с поне двегодишен опит в работата с ромското малцинство.

Старт
Нови схеми за квалификация

На � юли ще бъде дадено началото на третата фаза от схемата по програма „Развитие на човешките ресурси”, с 
която работодатели може да обучат собствения си персонал. 

Те ще получат по ���� лв. за професионална квалификация и по ��� лв. за обучение по ключови компетенции за 
един работник. 

Общата сума на субсидията може да стигне до ��� хил. EUR. При по�сериозно съфинансиране от страна на 
работодателя грантът може да достигне и до � млн. EUR

Също от � юли стартира втора фаза на схемата за квалификация и обучение на безработни, като проекти ще се 
приемат от обучаващи организации. Процедурата е облекчена � от обучаващите организации ще се иска да 
осигурят на успешно завършилите стаж за три месеца, а не за девет, както беше досега. 

От септември ще заработи нова схема по оперативната програма, наречена „Създаване на заетост на младежи 
чрез стаж”. С нея ще се субсидира наемането на �� хил. безработни на възраст до �� години на производствена 
практика. За тях ще се отпускат по ��� лв. за период от � месеца. Наставниците им от фирмите работодатели ще 
получават по половин минимална работна заплата. По тази програма ще бъдат назначавани безработни 
младежи със средно професионално или с висше образование.
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Президентът Георги Първа-
нов обяви, че ще инициира 
референдум за АЕЦ „Беле-
не”, за да спаси ядрената 
енергетика в страната. Спо-
ред него, ако централата 
не бъде построена, след 
10 години ядрената енер-
гетика ще бъде закрита. 
Премиерът Бойко Борисов 
няма против провеждането 
на референдум, но призо-
ва медиите да покажат на 
гражданите „гьола” и те ще 
видят за какво гласуват, и 
колко пари са дали досега, 
и колко още ще трябва да 
дадат.

Почти телемост
Пред bTV Първанов обяс-
ни, че първо ще изчака да 
види какво прави правител-

ството по проекта, преди да 
инициира допитване. Спо-
ред него въпросът трябва 
да бъде „Да се строи „Бе-
лене”, или да не се строи?”, 
въпреки че може да бъде 
прецизиран юридически. 
Той обясни, че централата 
е най-важният проект за 
излизането на България от 
кризата, защото ще създаде 
5-6 хил. работни места. По 
същото време пред Нова 
телевизия Бойко Борисов 
обясни, че всичко зависи 
от това колко ще струва 
централата и дали ще бъде 
намерен стратегически ин-
веститор. Такъв имаше, 
напомни Първанов, но 
правителството го е 
прогонило „с тези 
свои колебли-

ви, да не кажа негативни, 
внушения”. Президентът 
имаше предвид германска-
та RWE, която се отказа 
от проекта заради финан-
совия проект, изготвен от 
предишните управляващи. 
Георги Първанов добави, 
че АЕЦ „Белене” ще бъде 
български проект, въпреки 
че е с руски инвестиции и 
оборудване. 

Премиерът Борисов пък 
коментира, че навремето 
търгът е бил 
т а к а 

организиран, че да спече-
ли Русия.

НАТо, ЕС и мажори-
тарният елемент
Георги Първанов не за пръв 
път предлага провеждане-
то на народно допитване. 
Една от първите му иници-
ативи беше през 1997-1998 
г., когато като председател 
на БСП поиска референдум 
за влизането на България в 
НАТО. Тогава неговата по-

зиция и тази 
н а 

партията му беше против 
членството в Алианса. През 
2005 г. по време на речта си 
по повод втората годиш-
нина от встъпването му в 
длъжност като държавен 
глава Първанов обяви, че 
трябва да има референдум 
„за” или „против” член-
ството на страната в Ев-
ропейския съюз с всички 
негативни последици, до 
които това може да доведе. 
Причината е, че това се 
прави в други европейски 
държави. При последни-
те промени в изборното 

законодателство през 
пролетта на минала-

та година прези-
дентът постави 

ултиматум на 
мнозинство-

то - или да вкара мажори-
тарен елемент във вота, 
или ще подложи въпроса 
на всенародно допитване. 
След последните промени 
в закона за допитване до 
народа президентът има 
право да предложи на На-
родното събрание да ор-
ганизира провеждане на 
референдум. Ако се стигне 
до искане за референдум 
за АЕЦ „Белене”, въпросът 
дали такъв да бъде про-
веден по конституция е в 
ръцете на парламента. Ре-
ферендумът е валиден, ако 
в него участват повече от 
половината избиратели, а 
при над 50% положителни 
отговори предложението се 
приема.

Филипа Радионова 

Предизборната кампания 
започва с референдум

Георги Първанов иска допитване за АЕЦ „Белене”,
Бойко Борисов няма нищо против 

Не е необходимо да се провежда ре-
ферендум за АЕЦ „Белене”, защото 
какъв въпрос ще зададе президен-
тът на един такъв референдум: „Да 
продължи ли?”. Бойко Борисов не е 
казал, че ще го спира. Той казва - „В 
момента се преустановява работа-
та. Замразява се, докато се избере 
инвеститор.” Той не е казал, че 
проектът приключва завинаги.  
Какво иска да пита президентът 
хората? Нека да каже директно 
въпроса, който той иска в този 
референдум да се зададе. 
Правителството заяви съвсем ясно, 
че в момента тече конкурс, ще 
бъде избран консултант, предстои 
консултантът да преструктурира 
проекта, за да стане изгоден за 
инвеститорите, след което ще бъде 
избран голям европейски инвести-
тор. Тази процедура сама по себе 
си изисква период, не по-малък от 
година и половина. В периода на 
този избор съвсем очевидно е, че 
строителството на АЕЦ „Белене” 
няма да продължи. 
Френският посланик в България 
каза преди няколко дни, че в този си 
вид АЕЦ „Белене” е непривлекател-
на за френските инвеститори и няма 
нито един инвеститор  
във Франция, която е най-силната 
в Европа държава по отношение на 
ядрената енергия.  
Франция има голям интерес да 
строи навсякъде, защото има ноу-
хау. Очевидно в този му вид проек-
тът е непривлекателен за големите 
инвеститори. 

Не е необходимо  
да се провежда 

иван иванов,
синята коалиция

В референдума за АЕЦ „Белене” 
президентът вижда единствената 

възможност да спаси един 
изключително изгоден 

за България проект, който по 
необясними причини 

ще бъде спрян от сегашното 
правителство. 

Въпроси като този - дали да 
се строи АЕЦ „Белене” - не 

би следвало да се решават 
на референдум. Това са 

правителствени решения, които 
просто трябва да се изпълняват.

Ако се задава въпрос на 
референдум, той трябва да бъде: 
„Трябва ли България да има и да 
развива ядрена енергетика.” До 

момента е очевидно, 
че България има изключително 
голяма полза от развитието на 

ядрената енергетика. 
Ако някой има съмнения в това, 

може да бъде проведен 
референдум.

По отношение на намаляването на 
цената на ценралата - премиерът си 

говори приказки, 
без даже да е помислил какво точно 

е казал. Той преди две седмици 
коментираше, че проектът 

струва 26 млрд. 
Какво точно иска да намалява сега 

- не е ясно.
България експлоатира ядрена 

енергетика повече от 36 години. 
Като резултат от това имаме най-

евтината електроенергия  
не само в региона, но и в целия 

Европейски съюз.

Единствена възможност за 
спасяване на проекта

Румен овчаров,
БсП

Илюстрациа: Гриша Струнджев
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Чиновниците ще се самооценяват
Въвеждат се 
системите “360 
градуса” и “Бърза 
писта”

Служителите в държав-
ната администрация ще 
се оценяват едни други. 
Системата, наречена “360 
градуса”, е най-новата 
идея на правителството 
за отстраняване на субек-
тивното оценяване в адми-
нистрацията. Това каза по 
време на парламентарния 
контрол Симеон Дянков.

Сега действа принципът 
директорът оценява и той 
дава бонусите и повише-
нията. За да се избегнат 
личните пристрастия при 
получаването на повече 
пари и повишения, екипът 
на Дянков е разпоредил в 
най-скоро време да се въ-
веде новата система, при 
която всеки служител ще 
дава оценка на колегата си 
независимо от ранга.

Завой
“Завоят” на 360 градуса в 
проверката на работата на 
държавните чиновници е 
само една от мерките, кои-
то финансовият министър 
предвижда за насърчаване 
на младите кадри в дър-
жавната администрация. 

Новият модел включва 
въвеждането на общова-
лидни системи за получа-
ване на парични бонуси и 
растеж в кариерата. Още с 
постъпването си на работа 
служителят ще има пълна 
яснота за възможностите 
си за израстване в йерар-
хията и повишаване на 
заплатата, заяви твърдо 
Дянков. Ясно ще бъдат 

Факти
700 млн. лв. 
загуби от 
контрабанда 
▶ нелегалният внос на цига-
ри тази година ще ощети 
хазната с приблизително 
700 млн. лв. Това сочи про-
учването на Центъра на 
изследване на демокрацията 
(ЦИД). Общите приходи от 

акцизи по прогноза на центъ-
ра са 2 млрд. лв. От асоциа-
цията на производителите 
и търговците с тютюн и 
тютюневи изделия (аПТТИ) 
прогнозираха контрабанд-
ните цигари да достигнат 
близо 50% тази година. Пред-
седателят на аПТТИ Христо 
Лачев обясни, че промените 
на акцизните нива увелича-
ват нелегалния внос и загу-
бите на държавата.  

регламентирани стъпките 
и сроковете за получаване 
на повишения. Според 
вицепремиера основният 
проблем в системата се-
га е липсата на прозрач-
ност.

Бонуси 
Текущият годишен бонус 

за служителите от редици-
те на държавната админи-
страция ще бъде 20%. 5% 
пък ще бъде целевата пре-
мия, която ще се получава 
според показаните резул-
тати в работата. Добавки 
за събирани такси няма да 
има, отсече Дянков. 

Иначе правителството 

застава твърдо зад идеята 
възнагражденията на чи-
новниците да се формират 
по схемата - 75% заплата и 
25% бонуси за постоянни 
резултати. Атрактивна до-
бавка ще се дава само на 
служители, които действат 
бързо и адекватно по време 
на кризи.

“Бърза писта”
Новият модел не пред-
виждал намаляване на 
възнагражденията на слу-
жителите в държавната 
администрация, каза още 
Дянков.

С влизането в сила на но-
вия модел ще бъде въведена 
и системата “Бърза писта”, 

по която се предвиждат 
обучения на служителите. 
Идеята е младите държавни 
чиновници да растат по-
бързо в йерархията, за имат 
стимул да работят в админи-
страцията. Предложението 
дойде от депутата Моника 
Панайотова от ГЕРБ.

Елена Петкова

Понеделник 21 юни 2010  pari.bg

Цветанов призна, 
че тя се е сраснала 
с държавното 
управление

Организирано стта на 
престъпните групи в Бъл-
гария е на трето и четвър-
то ниво, съобщи Цветлин 
Йовчев, председател на 
Държавната агенция “На-
ционална сигурност”. При 
тези показатели проце-
сът на организираност не 
може да бъде прекъснат. 
Дори и при епизодичните 
успехи на правителството 
организаторите намерят 
алтернативните варианти 
за продължаване на дей-
ността.

От своя страна Цветанов 
призна, че доскоро не е 
имало противодействие 
на тежката престъпност, 
заради което тя се е сра-
снала с държавното упра-
вление.

Ефективност
В България има 177 знако-
ви престъпни лидери. На 
108 от тях вече са обра-
зувани досъдебни произ-

Престъпността остава свръхорганизирана 
въпреки показните операции

водства. Но макар и мно-
жеството заведени дела, 
все още няма осъдени. В 
условията на Европей-
ския съюз, когато една 
държава не полага уси-
лия срещу организираната 
престъпност, тя се превръ-
ща в износител и част от  
трансграничната.

Относно изказването на 
Алексей Петров, че съ-
ществува престъпна група 
в ДАНС, Цветанов заяви, че 
е несериозно и няма какво 
да се коментира.

Държавна  
абдикация
Организираната престъп-
ност беше толерирана 
през последните 20 годи-
ни, сочат данни на ДАНС. 
Политическите протекции 
са позволили на някои от 
емблематичните фигури 
на прехода да се превърнат 
в примерни бизнесмени 
и изрядни данъкоплатци. 
Липсата на синхронизи-
рани действия между пра-
воохранителните органи 
позволи изсветляването 
на бизнеса. 

Николета Цветкова

снИмка марИна ангеЛОва

вътрешният министър Цветан Цветанов и огнян 
Шентов, председателят на ЦиД откривха кръглата 
маса за “оценка на риска от организирана престъп-
ност”

▶

снИмка БОБИ ТОшев



  8    НовиНи    У нас
pari.bg  Понеделник 21 юни 2010

Министърът на финанси-
те Симеон Дянков очаква 
скоро България да си върне 
около 80 млн. EUR, които 
още преди години трябва-
ше да получи от сделката за 
приватизацията на БТК. В 
договора за приватизация е 
записано, че ако купувачът 
на телекомуникационната 

Симеон Дянков  
очаква скоро парите  
да бъдат събрани

В това време  
работна група  
към МС подготвя  
новия медиен закон

Собствеността на „Нова 
българска медийна група” е 
най-ясна. Всеки, който про-
вери в медийния регистър, 
ще види, че едноличен соб-
ственик е Ирена Кръстева. 
Това каза самата Кръстева 
по време на форум „Про-
зрачността и свободата на 
медиите в България”, който 
се организира от фонда-
ция „Конрад Аденауер”. 
По време на форума бе-
ше обсъдено състоянието 
на българските медии и 
най-често засяганият въ-
прос беше този за тяхната 
собственост. Шефката на 
медийната група разясни  

съмненията около това кой 
управлява холдинга, в кой-
то влизат вестниците „Мо-
нитор”, „Телеграф”, „Ме-
ридиан Мач”, „Политика”, 
„Засада” и телевизия BBT. 

Каталог  
на медиите
Ирена Кръстева обяви, че 
в България има съюз на 
вестникарите, в който вече 
имало няколко медии. Един 
от основните проекти на 
това сдружение е проект 
за публичен каталог на ме- 
диите. По думите й той 
трябва да бъде готов до 
края на юли. Тя отправи 
покана към всички, които 
искат да се включат в него-
вата структура, да се запи-
шат. „Не виждам смисъл и 
не вярвам, че ще се появи 
нов медиен закон”, каза още 

Ирена Кръстева подготвя публичен каталог       на медиите

най-добрата адвокатска 
компания, която да защи-
ти българските интере-
си. След правен анализ 
адвокатското дружество 
вече е предприело стъпки 
за получаване на сумата, 
отговори Дянков. Той оба-
че не уточни дали става 
дума за дело на държава-
та срещу „Вива Венчърс 
холдинг” и „Адвент” или 
просто за провеждане на 
преговори.

Няма имоти
Преди година в медиите 
се появи информация, че 
голяма част от дължимите 
суми няма как да бъдат 
върнати поради липса на 
имущество, с което да бъде 
обезщетена държавата. То-
ва заяви Атанаска Бозова, 
тогава изпълнителен дирек-
тор на Агенцията за след-
приватизационен контрол. 
Според нея за 160 млн. лв. 
вече има решения и е въз-

можно те да бъдат събрани, 
но не 100%. Други 167 млн. 
лв. са от дружества, които 
са вече в ликвидация, и 
държавата няма как да си 
върне парите от тях.

На 20 февруари 2004 г. 
държавата продава 65% от 
капитала на БТК на „Вива 
Венчърс холдинг”. 

На 11 юни 2004 г. се сключ-
ва договор с „Адвент”, която 
е едноличен собственик на 
„Вива Венчърс”, за допъл-

нителни плащания при пос-
ледваща продажба на акции 
на БТК. Според договора 
държавата трябва да получи 
при сделка с БТК през след-
ващите шест години 10% 
от сума над 300 млн. EUR, 
припомни още Дянков.      

Досега нито „Вива Вен-
чърс”, нито „Адвент” са 
платили сумата от 80 млн. 
EUR, каза министър Дян-
ков.

Елена Петкова

Собственици
Частният амери-

кански инвестици-
онен фонд Advent 
International стана 
собственик на 65% от 
капитала на Българ-
ската телекомуника-
ционна компания (сега 
„Виваком”) след при-
ватизацията му през 
2004 г. 

Три години по-късно 
делът беше препрода-
ден на инвестиционно 
подразделение на аме-
риканския застрахо-
вател  
AIG - „нЕФ телеком Бъл-
гария”. 

През март т.г. хон-
конгският милиардер 
Ричард Ли наследи соб-
ствеността в телеко-
ма като част от сдел-
ката за придобиването 
на AIG Investments от 
Pacific Century group, 
чийто собственик е Ли.

▶

▶

▶

Държавата  
продължава да търси  
80 млн. EUR от БТК

 Продажбата на телекомуникационната компания беше най-скандалната сделка в историята на България,                                     каза в пленарната зала депутатът от СДС  
иван иванов                                   снимка БоБи ТошЕВ

▶

компания продаде дял от 
нея, дължи компенсации 
на държавата. Вече 4 го-
дини  след сключването 
на сделката България не 
успява да си вземе дължи-
мите пари.  

Въпросът бе повдигнат 
отново от депутатите Иван 
Иванов и Мартин Дими-
тров от СДС по време на 
парламентарния контрол 
вчера.

Припомняне
Иванов припомни, че през 
февруари 2004 г. правител-
ството на Симеон Сакско-
бургготски е сключило по 
думите му „най-скандал-
ната сделка” в историята на 
България. То е продало БТК 
на цена, доста по-ниска от 
пазарната - 230 млн. EUR. 
Иванов поиска да чуе от 
вицепремиера Дянков кога 
и как договорът за привати-
зация на телекомуникаци-
онната компания ще бъде 
изпълнен в тази му част.

Решение
Министерството на фи-
нансите е организирало 
обществена поръчка, за 
да наеме международна 
адвокатска фирма, която 
да представлява държава-
та при търсене на правата 
си по сделката. Тогава е 
била избрана, по думите 
на финансовия министър, 

Всеки 
човек, който 

иска, може да си 
направи справка в 
медийния регистър. 
„Нова българска 
медийна група” е 
с възможно най-
ясната собственост. 
Едноличен 
собственик на 
капитала е Ирена 
Ангелова Кръстева

Кръстева.

Медиен закон
Председателят на Съвета за 
електронни медии (СЕМ) 
Георги Лозанов обяви, че 
вече е сформирана работна ирена Кръстева                  снимка маРина  ангЕЛоВа▶
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Ирена Кръстева подготвя публичен каталог       на медиите

КЗП започва масови проверки 
на морските курорти
Туристическите обек-
ти ще трябва да бъдат 
приведени в ред, в 
противен случай ги 
заплашват глоби 

По примера на МВР и Коми-
сията за защита на конкурен-
цията започна да кръщава 
акциите си. Новата акция се 
нарича “Лято 2010”, започва 
от днес и включва проверки 
на хотели, магазини и сер-
гии по морето. 

Под лупа
В хотелите ще се проверява 
дали на рецепцията са обяве-
ни цените на нощувките и на 
предлаганите услуги. Друго 
перо на акцията в хотелите 
ще бъдат туристите - ще се 
следи дали се води регистър 
за настанените летовници. 
“Липсата на регистър за на-
станените туристи затрудня-
ва потребителя да упражни 
правото си на рекламация, 
ако е недоволен от обслуж-
ването”, отбелязват от ко-
мисията. Инспекторите ще 
проверяват и дали условията 
в стаите отговарят на кате-
горията на обекта, уточниха 
още от КЗП.

Безопасността на пред-
лаганите стоки и услуги, 
които се продават в комплек-
сите и на плажа, също ще 
бъде инспектирана от коми-
сията. Търговците трябва да 
разполагат с документи за 
произхода на стоката, в ко-
ито да са посочени произво-
дител и вносител. Те трябва 
да имат и удостоверение за 
съответствие с изисквания-

група към МС, която ще 
изготвя новия медиен закон. 
Регистърът не е достатъчен, 
за да се осъществява медий-
ният надзор, заяви Лозанов. 
Според него той представя 
правна видимост, зад която 
често се крият невидими 
фигури. По думите на шефа 
на СЕМ голямата задача при 
работата върху новия медиен 
закон е да се хвърли светлина 
зад правните видимости. 

Основните промени, ко-
ито ще предвижда новият 
закон, ще бъдат подложени 
на обществено обсъжда-
не на 15 юли. Процесите,  
които протичат в медийния 
бизнес в момента, изискват 
нова законодателна рамка, 
каза шефката на медийната 
комисия в Народното съ-
брание Даниела Петрова. 
Тя заяви, че според но-

вия закон на всяко издание 
трябва да пише кои са соб-
ственикът и издателят. По 
думите й в момента има 
печатни издания, които се 
издават от несъществува-
щи юридически лица. Това 
означава, че при справка 
невинаги може да бъде ус-
тановено кой е издателят. 
Ще се обсъжда и забра-
ната върху притежаването 
на медии от юридически 
лица.

Елина Пулчева 

Ние не сме 
страна по 

делото и не можем 
да коментираме този 
казус

 Десислава Бориславова,  
от PR отдела на „Виваком”

Държавата  
продължава да търси  
80 млн. EUR от БТК

 Продажбата на телекомуникационната компания беше най-скандалната сделка в историята на България,                                     каза в пленарната зала депутатът от СДС  
иван иванов                                   снимка БоБи ТошеВ

▶

15.07 
▶ е датата за  
обществено обсъждане на 
предложенията за новия 
медиен закон

та за безопасност. Особено 
внимание ще се отдели на 
атракционите, които при-
вличат множество туристи. 
Комисията ще контролира 
дали се спазва възрастовата 
граница, която е определена 
за безопасна на различните 
атракциони.

Проверка ще се направи 
и на солариумите. Те съ-
що ще бъдат подложени 
на сериозни наблюдения 
и проучвания. Причината 
е, че кампанията “Безо-

пасност на солариумите”, 
която беше проведена в 
страната, показа, че много 
студия подлагат здравето на 
потребителите на риск.

Резултати
Предишната акция, която 
беше проведена от коми-
сията между 1 април и 4 
юни, “донесе” 54 акта, а 
четири туристически обек-
та са обявени за нередов-
ни. Новата проверка ще се 
осъществи на етапи и до 

края на лятото ще обхване 
всички обекти.

Радослава Димитрова

38 нови офиса ще издават eвропейска
здравноосигурителна карта
С новите пунктове 
общият брой на 
местата, където се 
приемат заявленията 
за издаване на 
документа, стават 67
Още 38 нови дистрибутор-
ски пункта в цялата страна 
е открила фирмата, която 
изработва европейските 
здравноосигурителни кар-
ти (ЕЗОК), с цел да бъде 
подобрено обслужването 
на гражданите, желаещи 
да им бъде издадена така-

ва. Така общият брой на 
местата, където се приемат 
заявленията за издаване на 
документа, стават 67, като 
най-много офиси функцио-
нират в София, Варна, Русе, 
Велико Търново, Плевен, 
Благоевград и Враца.

Адресите на пунктовете 
са публикувани на сайта на 
Националната здравнооси-
гурителна каса в рубрика 
“Международно сътрудни-
чество - Европейска инте-
грация”. 

За издаване на ЕЗОК се 
подава заявление по на-

стоящ адрес. Картата важи 
за срок от една година и 
издаването й е безплатно с 
изключение на експресната 
поръчка за 5 работни дни, 
която струва 12 лв. Обик-
новена поръчка отнема 15 
работни дни. 

През изминалата 2009 г. 
са издадени общо 91 300 
ЕЗОК и 26 000 удостове-
рения за временното й за-
местване. 

Задължителна 
и препоръчителна
От април месец т.г. насам 
европейската здравнооси-
гурителна карта е задължи-
телна за здравноосигурени-
те лица при пътуването и 
пребиваването им в държа-
ва членка на ЕС, в страни от 
Европейското икономиче-
ско пространство и в Кон-
федерация Швейцария.

Това бе въведено в нача-
лото на годината с една ре-
дакция на член 80 от Закона 
за здравното осигурява-
не. Промяната предизвика 
доста сериозен хаос, тъй 
като офисите за подаване 
на документи не бяха гото-
ви да посрещнат хилядите 
хора, бързащи да си извадят 
документа, за да могат да 

пътуват безпроблемно в 
чужбина. 

Затруднение бяха недос-
татъчният брой на офисите, 
работното време на повече-
то от тях - само два дни сед-
мично, както и изискването 
заявленията да се подават 
по местожителство.

Заради неразборията и 
недоволството, както и за 
да не бъдат възпрепятства-
ни пътуващите, картата от 
задължителен стана пре-
поръчителен засега доку-
мент. 

Документи
За издаване на ЕЗОК е не-
обходимо да се попълни за-
явление, както и да се пре-
доставят  копие от личната 
карта и актуална цветна 
снимка паспортен формат. 
Ако здравните ви осигу-
ровки не са прекъснати, 
това е достатъчно. В слу-
чай че имате прекъсване, 
трябва да платите в НАП 
и да се снабдите с удосто-
верение за непрекъснати 
права, което да представи-
те заедно със заявлението. 
Подаването става лично 
или с нотариално заверено 
пълномощно.

Ани Коджаиванова

54 
▶ акта са съставени от 
кЗП при предходната про-
верка, която се проведе 
непосредствено преди 
началото на активния 
туристически сезон

снимка БоБи ТошеВ

снимка емилия косТадиноВа
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Нова газова криза заплашва Европа
Дългове на Минск към 
Русия скараха двете 
страни, Москва може 
да спре над 85% от 
доставките

Нов газов конфликт заради 
неизплатени дългове пре-
дизвикаха Русия и Беларус. 
Двете страни не успяха да 
постигнат споразумение за 
цените, които Минск пла-
ща на Москва за доставки 
на синьото гориво, което 
означава, че от днес Русия 
може да спре 85% от газа, 
който ежедневно изпраща 
към Беларус. Ако това ста-
не, доставките към Европа 
най-вероятно ще бъдат за-
сегнати въпреки твърдени-
ята, че Москва ще се опи-
та да избегне сценария от 
началото на 2009 г. Тогава 
Европа остана без достав-
ки на синьо гориво заради 
неразбирателство на Русия 
с Украйна. България бе сред 
основните потърпевши от 
газовата криза и остана без 
доставки на газ почти за 
месец. Според изявление 
на президента на руска-
та “Газпром” Александър 
Медведев дори и на спеш-

ната среща между предста-
вители на двете страни в 
неделя не е бил постигнат 
напредък, което означава, 
че от понеделник Беларус 
почти сигурно ще получава 
едва 15% от договорените 
дневни количества газ.

Цени
Спорът между двете дър-
жави възникна заради неиз-
платени разлики в цените, 
които Беларус плаща на Ру-
сия за доставки на природен 
газ. От началото на година-
та Минск плаща 150 USD за 
1000 куб. м  природен газ. 
От руската “Газпром” обаче 
настояват за 169.20 USD 
на 1000 куб. м за първото 
тримесечие на годината и 
184.80 USD за 1000 куб. м 
за следващите три месе-
ца. Така от неизплатените 
разлики излиза, че Беларус 
дължи около 192 млн. USD 
на “Газпром”. Сумата може 
да скочи до 500 млн. USD 
до края на годината, изчис-
ляват от компанията. От 
Москва се заканиха, че ако 
парите не бъдат преведени 
до понеделник, ще бъдат 
спрени 85% от доставките 
на природен газ към Бе-

Тони Хауърд при-
зна, че си е взел ден 
почивка за разходка с 
яхта

Белият дом разкритикува 
остро действията на глав-
ния изпълнителен директор 
на British Petroleum. Той 
призна официално, че си е 
взел ден почивка, за да се 
наслади на разходка с яхта 
заедно със сина си, вместо 
да търси изход от ситуаци-
ята с петролния разлив в 
Мексиканския залив. 

Критики
Според Белия дом това е 
поредната стъпка от PR 
гафовете на Хауърд. При-
родозащитните групи опре-
делиха действията на шефа 
на BP като “обида” за за-
сегнатите от действието. 

Компанията обаче защити 
изпълнителния си директор 
с уточнението, че това е 
първият му почивен ден от 
взрива на платформата на 
британците в Мексикан-
ския залив на 20 април. 

Хауърд е бил заснет от 
фотографи на яхтата си Farr 
52, оценена на 270 хил. USD, 
в компанията на сина си. 

Цена
От ВР обявиха, че вече са 
платили 104  млн. USD 
на засегнатите от разлива 
жители на Мексиканския 
залив. Компанията е заде-
лила общо 20 млрд. USD, 
с които да покрие щетите 
от бедствието. Разливът в 
залива обаче продължава, 
а според специалисти всеки 
ден във водата се изливат 
между 35 и 50 хил. барела 
нефт. 

Белият дом 
разкритикува 
шефа на BP

ларус. 
От Минск от своя стра-

на настояват, че “Газпром” 
не си е платила транзит-
ни такси за преминаването 
на руски газ към Европа 
през територията на Бела-
рус на обща стойност 200 
млн. USD. От енергийното 
министерство на страна-
та излязоха с официална 
позиция, че намаляването 
на доставките за Беларус 
неминуемо ще се отрази 
и на транзита към Европа. 
От “Газпром” обявиха, че 
е създадена специална ра-
ботна група, която да оцени 
отношенията с Беларус и 
да изчисли евентуалните 
задължения към страната. 

Доставки
От Москва обещават, че 
до спад в доставките за 
Европа обаче няма да се 
стигне дори и след прова-
ла на преговорите между 

Братът на загиналия 
Лех Качински се 
бори за държавен 
глава с Бранислав 
Коморовски

Опасна близост беляза-
ха провелите се в Полша 
президентски избори в 

неделя. Основните пре-
тенденти за поста на не-
лепо загиналия в само-
летна катастрофа преди 
2 месеца Лех Качински 
са неговият брат близ-
нак Ярослав и Бранислав 
Коморовски, маршал на 
Сейма и представител на 
управляващата партия 

Наводненията приближиха 
кандидатите за президент на Полша

Минало 
незабравимо
2009 г. започна 
без газ 
за Европа

Миналата 2009 г. започ
на без газови доставки 
от Русия за Европа заради 
финансови неразбирател
ства с Украйна.

въпреки че Киев изпла
ти задължения към “Газ
пром” за общо 1 млрд. USD 
само през декември 2008 
г., от 1 януари 2009 г. дос
тавките за страната с 

▶

▶

общ обем от 90 млн. куб. 
м дневно бяха спрени. От 
Русия обявиха, че не са спи
рали 300 млн. куб. м, които 
преминават през Украйна 
за Европа, но на 2 януари в 
Румъния, България и турция 
бе отчетен спад на наля
гането.

впоследствие кризата 
се пренесе и в останала
та част от Европа, която 
зависи от доставките на 
руски газ. Москва осигурява 
около 25% от потребление
то на синьо гориво за ста
рия континент.

Доставките бяха възоб
новени 2 седмици покъсно.

▶

▶

двете страни в неделя. За 
да запази количеството су-
ровина, което доставя към 
западната част на конти-
нента, Русия най-вероятно 
ще увеличи обемите, които 
преминават през Украйна. 
Русия отговаря за 25% от 
доставките на природен газ 
към Европа и продава около 
20% от продукцията си на 
държавите от континента. 
Очаква се, че до края на 
годината компанията ще е 
продала около 160 млрд. 
куб. м газ. Александър Мед-
ведев определи действията 
на Беларус като “неуспешен 
опит за изкуствена засада”, 
който дава на “Газпром” 
“шанс да отбележи гол”. 

Евентуални проблеми с 
доставките ще подкопаят 
имиджа на Москва като ос-
новен източник на синьо го-
риво за Европа. В началото 
на 2009 г. подобни финансо-
ви скандали с Украйна спря-

25 
▶ процента от природ
ния газ в Европа идва от 
Русия 

Спирането на 85% от газа към Беларус няма да се отрази на доставките за Европа, твърдят от Москва▶

ха доставките за континента 
в продължение на около 
месец. За това и Брюксел 
следи изкъсо отношенията 
на Москва със съседните 
страни от бившия СССР, 
тъй като те засягат директно 
газовите доставки за почти 
цяла Европа. Спирането на 
85% от доставките на руски 
газ към Беларус обаче най-
вероятно ще стане факт око-
ло 8 часа българско време 
днес. Беларус най-вероятно 
няма да отстъпи от иска-
нията си, тъй като според 
политически анализатори 
известният с русофилските 
си настроения президент на 
страната Александър Лука-
шенко държи властта имен-
но заради ниските цени на 
газа, които осигурява. 

Полемика
Паралелно с конфликта с Бе-
ларус от Русия продължиха 
да настояват за официална-

та позиция на България от-
носно участието й в проекта 
“Южен поток”. Това стана 
по време на Международ-
ния икономически форум в 
Санкт Петербург, приклю-
чил вчера. От Москва поис-
каха бързо ясната позиция 
на София за участието в 
“Южен поток” до дни, след 
като стана ясно, че има тех-
ническа готовност трасето 
на газопровода да минава 
през Румъния вместо през 
страната ни. В края на ми-
налата седмица Македония 
също изрази готовност да 
участва в проекта.

Гражданска платформа. 
Въпреки голямата предни-
на на Коморовски, който 
е и временно изпълняващ 
длъжността президент, 
позициите му се разклати-
ха заради неспособността 
на правителството да се 
справи с наводненията, 
залели Полша и довели 
до милиарди евро щети 
за бизнеса и гражданите. 
Кандидатите за прези-
дентския пост в страната 
бяха общо 10.

Статистика
Въпреки че правителството 
на Полша успя да се спра-
ви с кризата и страната бе 
единствената в целия ЕС, 
която избегна рецесията, 
общественото недоволство 
доведе до спад в подкре-
пата на Коморовски и лек 
ръст на одобрението на Ка-
чински. Според социоло-
зите в страната победител 
от президентските избори 
в страната на първия тур 
няма да има, тъй като никой 

няма да събере над 50% от 
вота на над 30 млн. поляци, 
имащи право на глас. 

Позиции
Двамата кандидати обаче 
имат коренно различни пла-
нове за ключови въпроси 
като приемането на Пол-
ша в еврозоната например. 
Според Коморовски това 
трябва да стане най-късно 
до 5 години. Опонентът му 
обаче смята, че е рано да се 
каже кога точно Полша ще 
се откаже от злотата. Канди-
датът на управляващата пар-
тия обещава да работи рамо 
до рамо с правителството 
за спирането на полската 
мисия в Афганистан и за 
въвеждането на проактивни 
пазарни реформи в страната. 
Платформата на Качински 
показва, че той ще се опита 
да се бори с престъпността 
и корупцията и ще забави 
пазарните реформи. 

Актуалните резултати от 

президентския вот в Полша 

следете на pari.bg

сниМКa BloomBerg

Маршалът на Сейма Бранислав Коморовски е сочен 
за най-вероятен победител на президентските 
избори в Полша   сниМКa reUterS

▶
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Тотално преобразяване 
на “Ален мак” 
Борбата между акционери 
и облигационери в “Ален 
мак” навлиза в нова фа-
за. Най-старата козметич-
на компания у нас “Ален 
мак”, която има 117-го-
дишна история, променя 
името си на “Фабрика А. 
Папазовь - Пловдивь”. Това 
предвижда една от точки-
те на предстоящото общо 
събрание в дружеството. 
Акционерите ще гласуват 
и отстраняване на Петър 
Терзиев от надзорния съвет 
на компанията. В поканата 
за свикването на ОСА не 
са упоменати мотивите за 
изненадващата смяна на 
марката на дружеството. До 
редакционното приключ-
ване на броя в. “Пари” не 
успя да се свърже с ръко-
водството на “Ален мак” за 
коментар по предстоящите 
промени.

Прогноза
“Предложението е доста 
необичайно”, коментира 
Даниела Петкова, изпъл-
нителен директор на ПОК 
“Доверие”. Дружеството е 
най-големият облигационер 
в “Ален мак”. По думите 
й целите на промяната са 
задкулисни. “Нищо няма 
да ни спре да преследваме 
изпълнението на обезпе-
ченията по облигациите”, 
категорична беше Петкова. 
Според нея погледите на об-
лигационерите са насочени 
към 23 юни, когато Пловдив-
ският апелативен съд трябва 
да се произнесе по делото 
за вкарване на “Ален мак” в 
несъстоятелност. 

Тази дата е преди свика-
ното за 19 юли общо съ-
брание. Затова решенията 
на ОСА може и да нямат 
особено значение за про-
дължението на сапунката 
“Ален мак”.

Отговор
“Ръководството на “Ален 
мак” със съжаление декла-
рира убеждението си, че 
един основен облигационер 
вече 6 месеца обмислено, 
целенасочено и непреклон-
но води предприятието към 
ликвидация, с добре преме-
рени стъпки и медийни из-
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Компанията сменя името си, а от дружеството излиза 
председателят на НС Петър Терзиев

История
Компанията е съз-

дадена през 1892 г. от 
казанлъшкия търговец 
на розово масло Антон 
Папазов с името “Първа 
българска парфюмерийна 
фабрика - 1892 година”.

През 1947 г. компания-
та е национализирана 
като част от започна-
лото окрупняване на 
многобройните дребни 
предприятия. През 1951 г. 
компанията се сдобива с 
новото си име “Ален мак”.

След неколкогодишни 
опити през 2002 г. по 
време на 110-ата годиш-
нина от основаването 
на “Ален мак” компанията 
е приватизирана от 
Effekten und Finanz - Швей-
цария.

▶

▶

▶

яви”, се казва в официално 
становище на мениджмънта 
на пловдивската компания 
на сайта й. 

От “Ален мак” обвиня-
ват облигационерите си, че 
систематично саботират и 
провалят опитите на компа-
нията да осигури оборотен 
капитал, рефинансиране 
на съществуващите задъл-
жения и привличането на 
стратегически или финан-
сов инвеститор.

Проверка
В края на май облигацио-
нерите на “Ален мак” по-
искаха проверка на дистри-
буционните договори със 
съмнения, че компанията 
се източва. ОББ, която е 
банка довереник по вто-
рата емисия, е задължена 
от кредиторите да поиска 
договорите с “Евро Съ-
плай” ЕАД и “Еуфаг” АГ. 
Изисканите договори са 
за периода от емитиране 
на дълговите книжа. Ако 
сделки увреждат интереси-
те на облигационерите, ще 
бъде сезирана Комисията 
за финансов надзор. Бан-
ката довереник ще трябва 
да поиска и справка за соб-
ствеността на дистрибутор-
ските фирми. Все още няма 

Лице
Кой е Петър 
Терзиев

Петър Терзиев кон-
тролира “Ален мак” от 
приватизацията му през 
2002 г. чрез швейцарския 
инвестиционен фонд 
“Effekten und Finanz”.

 Терзиев е по-известен 
като зет на последния 
премиер от времето на 
Тодор Живков - Георги 

▶

▶

Атанасов. 
Името е замесено и в 

друга ключова приватиз-
ационна сделка - “Балкан-
фарма”. 

Заедно със съдружника 
си Георг Цветански през 
1999 г. приватизира фар-
мацевтичните заводи в 
Дупница, Троян и Разград, 
които по-късно са про-
дадени на исландската 
“Фармако” (сега “Акта-
вис), собственост на Тор 
Бьорголфсон.

▶

▶

яснота обаче дали провер-
ката се е осъществила и 
какво е показала. 

началото на края
Проблемите на “Ален мак” 
с изплащането на облигацио-
нен заем започнаха преди 
повече от година. Първо 
кредиторите се съгласиха 
да разсрочат заема, а след 
това козметичната компа-
ния издаде втора малка 
емисия дългови книжа, за 
да погаси текущи задъл-
жения. В началото на 2010 

г. “Ален мак” поиска ново 
предоговаряне, което не 
влизаше в плановете на об-
лигационерите. Дружество-
то така и не успя да плати 
текущи лихви по емисиите, 
което направи облигации-
те предсрочно изискуеми. 
Невъзможността на компа-
нията да погаси 11.25 млн. 
лв. задължения доведе до 
поредица общи събрания, 
на които кредиторите тряб-
ваше да решават съдбата на 
емисиите.

мирослав иванов

СнИмКА БоБИ ТоШев

Акции
“Девин” 
слезе 
от борсата
Ден преди в Комисията 
за финансов надзор да 
влезе новото ръковод-
ство, досегашният й 
заместник-председател, 
ръководещ Управле-
ние “Надзор на инвес-

тиционната дейност”, 
Ралица Агайн отписа 
“Девин” АД от публич-
ния регистър. Така от 
борсата ще бъде сва-
лена емисията от 17.9 
млн. акции с номинал 
1 лев. В началото на 
април КФН одобри тър-
гово предложение от 
“Адвент Уотър (Люк-
сембург) С.а. р.л.” за 
закупуване на акции на 

“Девин” АД от остана-
лите акционери на дру-
жеството. След края му 
мажоритарят и дирек-
торите на “Девин” обя-
виха, че притежават за-
едно 97.9% от капитала 
на компанията. Това им 
даде право да започнат 
процедура по директно 
изкупуване на акциите 
на останалите минори-
тарни акционери.

“ален мак” отчита в последните месеци непрекъснат спад в продажбите си на фона на увеличение за козме-
тичната индустрия, което кара облигационерите да се съмняват в истнността на данните
▶
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Лошите кредити ще продъл-
жат да тежат над банковите 
печалби през годината. Това 
казаха категорично банкери, 
до които в. „Пари” се допита. 
В края на март БНБ отчете, 
че за първото тримесечие 
на годината печалбата на 
банковата система се свива 
с 37.2% на годишна база 
до 170 млн. лв. Увеличени-
ето на лошите кредити ще 
се отрази най-вече именно 
на печалбите на банките, 
коментира изпълнителният 
директор на ПроКредит Банк 
Петър Славов. 

опасности
„Увеличаването на лоши-
те кредити ще доведе до 
увеличаване на рисковите 
премии и до по-високи лих-
ви”, коментира Асен Ягодин, 
изпълнителен директор на 
Пощенска банка. По-думите 
му все още не може да се 
каже със сигурност дали ще 
има номинално увеличение 
на лихвите и до какви нива. 
Банкерите коментират, че не-
минуемо в тези икономиче-
ски условия ще се увеличава 
и делът на необслужваните 
заеми. 

Сигурност
Въпреки че лошите кредити 
се увеличават, все още няма 
опасност за сигурността на 
банковата система. „Причи-
ната е, че има голяма капи-
тализация. А няма по-добър 
буфер за лошите кредити от 
високата капитализация. Та-
ка че към момента нещата не 
са тревожни,” обясни Петър 
Славов. 

маркетинговото 
настъпление
Въпреки очаквания ръст на 
необслужвани кредити пра-

ви впечатление, че банките 
се връщат към агресивното 
им рекламиране, при това 
най-вече в най-рисковия сег-
мент - заеми за физически 
лица. 

„В момента банките не 
поемат рискове и са много 
консервативни”, обясни 
рекламната стратегия Сла-
вов. „Кредитите, които се 
отпускат сега, са по-си-
гурни, защото оценката на 
риска е по-добра”, отсече 
той. Според изпълнител-
ния директор на Юробанк 
И Еф Джи България Асен 

Банкери очакват ново увеличение на необслужваните заеми

Лошите кредити ще свият още 
повече печалбите на банките

Позиция
Ще има 
влошаване  
на портфейла 
Няма начин лошите 
кредити да не продължат 
увеличението си. Такава е 
икономическата обстановка 
в момента. Междуфир-
мената задлъжнялост е 
огромна, много от фирмите 

успяха да балансират и да 
се справят със задълже-
нията си. При други обаче 
финансовите проблеми се 
задълбочиха. 

Влошаването на 
портфейла оказва 
влияние върху печалбата на 
банките и върху провизи-
ите, които се заделят. Тази 
година ще има по-малки 
печалби, повече провизии 

и резерви.  Въпреки че се 
увеличават лошите кредити 
не застрашават банковата 
система. 

Причината е, че има 
голяма капитализация. 
А няма по-добър буфер за 
лошите кредити от високата 
капитализация. Така че към 
момента нещата не са тре-
вожни.  Банките стимулира-
ха усещането на хората, че 

всичко може да се направи с 
кредит. Това, от една страна, 
увеличи броя на отпуснати-
те кредити, а оттук и нивата 
на необслужваните заеми, 
защото много хора загубиха 
работата си. Кредитите, ко-
ито се отпускат сега, обаче 
са по-сигурни, защото оцен-
ката на риска е по-добра. 

петър Славов,
 изпълнителен директор на 

ПроКредит Банк

Лошите кредити може 
да увеличат лихвите
Увеличаването на 
лошите кредити ще 
доведе до увеличаване 
на рисковата премия и 
до по-високи лихви. Все 
още не може да се каже 
дали ще има номинално 
увеличение на лихвите. 
Надеждата сега е, че 
в краткосрочен план 
лошите кредити ще се 
успокоят. 

Този оптимизъм е 
базиран на увеличени-
ето при износа, който 
може да раздвижи иконо-
миката. Лошите кредити 
се отразяват на старите 
заеми и се намалява 
рентабилността на банка-

През лятото 
има сезонна 

заетост и това ще се 
отрази добре на об-

служва-
нето на 
креди-

тите 

асен Ягодин, 
изпълнителен директор 
на Пощенска банка

Написаното не е препоръка за покупка или продажба на акции.

та.  Кредитите, които се 
отпускат във времена 
на криза, са най-безпро-
блемни, защото оценката 
на риска е по-добра. За-
ради това няма причина 
новите кредити, които 
се отпускат, да доведат 
до ръстове в нивата на 
лошите кредити. 

Необслужваните заеми 
ще се увеличават

Прогнозира се, че тази 
година икономиката в 
България ще достигне 
най-ниската си точка, това 
е причината УниКредит 
Груп да прогнозира, че 
в България през 2010 г. 
ще има пик на лошите 
кредити.

Между нивата на 
лошите кредити и 

състоянието на иконо-
миката има директна 
корелация. Няма как да 
не се увеличи нивото 
на лошите кредити, при 
условие че икономиката 
се влошава. 

През лятото има 
сезонна заетост и това 
ще се отрази добре на об-
служването на кредитите. 

Левон Хампарцумян,  
главен изпълнителен директор 
на УниКредит Булбанк
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Банкери очакват ново увеличение на необслужваните заеми

Лошите кредити ще свият още 
повече печалбите на банките

Цифра на деня

13.66
 процента достигна обемът на лошите кредити към 

края на април 2010 г.
▶

Кандидати
13 фирми искат 
да строят депо  
за отпадъци
Общо 13 фирми и 
консорциуми заявиха 
участие в търга за 
депо за отпадъците 
на София. Това са 
„Венчър София 
Проджект”, „Хохтийф 

Кънстракшън 
АГ”, „Алпин бау” 
и „Хелектор”, 
„Строително-
предприемачески 
холдинг” и 
консорциумите: ”ГБС - 
Садината”, „Минстрой-
Филипос” АД, 
„Александрос Техники 
АД - Братя Влаху и Сие 
К.Д.”, „СХС Садината”, 
„Данеко Валмекс 

Садина”, „Риск - 
Дюлгер-енергоремонт”, 
„Геотехмин-Униеко”, 
„Арема Понс” и 
„Диати”. Обединение 
„Арема Понс” отпадна 
веднага заради липса 
на основни документи, 
изисквани за участие.  
Комисията трябва да 
избере изпълнител до 
30 септември, който да 
предложи за одобрение 

на столичния кмет 
Йорданка Фандъкова. 
Датата за отваряне на 
ценовите оферти на 
всичките кандидати за 
участие в строителните 
дейности все още не 
е ясна. Сумата, която 
Столичната община 
е предвидила за 
изграждане на депото 
за отпадъци, е около 30 
млн. лв. 

Машиностроителите върнаха 
дивидентите отпреди кризата
„М+С Хидравлик” 
и ХЕС бръкнаха в 
неразпределените 
печалби от минали 
година

Машиностроителните ком-
пании започнаха да раздават 
дивидент, равен на сумите 
отпреди кризата. Това стана 
ясно след провеждането на 
общите събрания в „Хидра-
влични елементи и систе-
ми” и „М+С Хидравлик”. 

Акционерите в ХЕС ре-
шиха компанията да раз-
даде  брутен дивидент от 
0.14 лв. на акция за 2009 г. 
Сумата за разпределяне е 
414 950 лв., като включва 
печалбата от 125 хил.лв. за 
2009 г., а остатъкът се вземе 
от неразпределена печалба 
за минали периоди и от 
резерва. Година по-рано 
брутният дивидент на една 
акция беше 0.084 лв.

обяснение
„Решихме да раздадем по-
голям дивидент от миналата 
година и дори да използва-
ме част от неразпределена-
та печалба, защото прог-
нозите ни за тази година 
са по-добри”. Така обясни 
решението на акционерите 
изпълнителният директор 
на най-големия собственик 
в компанията „Стара плани-
на Холд” Васил Велев.

Данните показват, че су-
мата, раздадена като до-
ходност на акция през тази 
година, е колкото нивата от-
преди кризата. През 2008 г. 
брутният дивидент в ХЕС, 
базиран на резултата за 
2007 г., беше отново 0.14 
лв. за акция. 

последовател
Решение за раздаване на 
дивидент взеха и акци-

онерите в „М+С Хидра-
влик”. На проведеното в 
петък ОСА те решиха да 
си разпределят по 0.095 
лв. на акция брутен диви-
дент. Според протокола 
към събранието акционе-
рите са решили да раз-
пределят 1.23 млн. лв. за 
дивидент, като 38 хил. лв. 
са от печалбата за 2009 г. 
Останалата част идва от 

неразпределената печалба 
от минали години. 

През 2009 г. в „М+С Хи-
дравлик” беше раздаден 
почти двойно по-малък ди-
видент - 0.063 лв. за акция. 
Година по-рано обаче той 
беше 0.095 лв. на акция -  
точно толкова, колкото и 
гласуваният в петък. 

„Разчетите ни показват, 
че ХЕС и „М+С Хидра-

влик” се представят в изно-
са доста по-добре от сред-
ното за страната”, обясни 
оптимизма в раздаването 
на дивидент Велев. По ду-
мите му двете компании 
все още са много далеч 
от постигнатото през 2007 
г. като резултат, но подо-
бряват данните си спрямо 
миналата година. 

мирослав иванов

“Хигия” става част от “Фармахолд”
Антимонополната 
комисия отхвърли 
всички подадени 
сигнали срещу 
финализирането на 
сделката
Комисията за защита на 
конкуренцията разреши 
продажбата на “Хигия” 
ЕАД и “Хигия транс” ЕАД 
на “Фармахолд” ЕООД. 
Антимонополният орган 
установи, че компаниите 
не оперират на един и съ-

щи пазар и това не нару-
шава конкурентната среда. 
“Хигия” беше продадена в 
рамките на два месеца чрез 
две сделки.

казус
Купуването на “Хигия” от 
“Фармахолд” може да до-
веде до натрупване на ниво 
дистрибутор на лекарстве-
ни продукти с продавач на 
дребно аптеки “Марешки”. 
Анализът на КЗК показа, 
че на пазарите, на които 
работи дружеството, има 

достатъчно голям брой 
други участници. В резул-
тат на което то не е лидер, 
а още по-малко би могло 
да има съмнения за господ-
стващо положение.

Ценова политика
В Комисията за защита на 
конкуренцията бяха по-
лучени сигнали от конку-
рентите на лекарствения 
пазар относно предпри-
емане на агресивна ценова 
политика след планирана-
та сделка. Според тях дру-

жеството може да наложи 
ниски цени на медика-
ментите при продажбите 
на дребно. Становището 
на антимонополния орган 
е, че няма такива пред-
поставки. Лекарствени-
те цени се регулират със 
специална наредба, която 
е нарушена. 

Съмненията на Българ-
ския фармацевтичен съ-
юз (БФС) за продажба на 
продукти на дребно без 
прибавена надценка също 
бяха отхвърлени от КЗК.

Ягодин заемите, които 
се отпускат във времена 
на криза, са най-безпро-
блемни, защото оценката 
е по-добра. „Няма причина 
новите кредити, които се 
отпускат, да доведат до 
нови ръстове в нивата на 
лошите кредити”, допъл-
ни той.

из статистиката
Към края на април лошите 
кредити се увеличиха с 424 
млн. лв., а процентът им от 
общоотпуснатите достигна 
13.66. Това е най-голямото 

увеличение от 10 месеца 
насам. Най-голям е делът 
на необслужваните потре-
бителски кредити - 14.46%, 
следвани от ипотечните - 
12.61%. Лошите бизнес кре-
дити са 9.6%. 

Сезонната заетост през 
лятото ще помогне за овла-
дяване на нивото на ло-
шите кредити, обясняват 
банкерите. По думите им 
обслужването на кредити 
през лятото традиционно е 
по-лесно, защото хората по-
лесно намират работа.

радослава Димитрова

▶решихме да раздадем по-голям дивидент от миналата година, защото прогно-
зите ни за тази година са по-добри, обясни Васил Велев  снимка марина ангелова

април ���� г. май ���� г. юни ���� г. юли ���� г. август ���� г. септември ���� г. октомври ���� г. ноември ���� г. декември ���� г. януари ���� г. февруари ���� г. март ���� г. април ���� г.
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Апетитът към банкови 
облигации се завръща
Британската банка HSBC Holdings пласира емисия за 3.4 млрд. USD 
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Инвеститорският апетит 
към корпоративни дългови 
книжа в Европа и САЩ се 
завръща. Редица компании, 
основно банки, пласира-
ха емисии облигации през 
миналата седмица. Успеш-
ният аукцион на испанското 
правителство, което набра 
максималния предвиден 
размер от 3.5 млрд. EUR от 
предлагането на държавни 
ценни книжа в четвъртък, 
като че успокои страховете 
на инвеститорите, че кри-
зата няма да бъде овладя-
на. Възстановеният пазарен 
оптимизъм се потвърждава 
и от намаления спред на 
т.нар. застраховки срещу 
фалит на емитента (CDS).

начело
С емисия безсрочни обли-
гации на обща стойност 
3.4 млрд. USD класаци-
ята оглави най-голямата 
европейска банка HSBC 
Holdings. Книжата бяха 
насочени към американ-
ските инвеститори, като 
приходите ще бъдат из-
ползвани за финансиране 
на текущия бизнес, казаха 
от HSBC. Купонът по обли-
гациите е 8%, като те може 
да бъдат изкупени след 5.5 
години.

На пазара на дългови 

книжа успешно се пред-
стави и Deutsche Bank. 
Най-голямата германска 
банка емитира 1 млрд. EUR 
подчинени облигации със 
срок от 10 години и купон 
от 5%. Същият обем дълг 
беше емитиран от Danske 
Bank. Обезпечените об-
лигации на датската фи-
нансова институция са със 
срок от 12 години и носят 
годишна лихва от 3.75%. 
Държавно гарантирана 
емисия от 1.35 млрд. EUR 
беше пласирана от Dexia 
Credit Local. Книжата са 
с плаваща лихва и падеж 
след две години. Макар 
и с по-малки емисии на 
пазара, успех отбелязаха и 
Lloyds TSB Bank (700 млн. 
EUR), Credit Suisse Group 
(550 млн. EUR) и Barclays 
Bank (400 млн. EUR).

зад океана
Отвъд океана общо 4.25 
млрд. USD набраха Bank of 
America и JP Morgan Chase. 
Повишеното инвеститорско 
доверие помогна на Bank 
of America да пласира 10-
годишни книжа на обща 
стойност 3 млрд. USD, а JP 
Morgan Chase емитира дълг 
за 1.25 млрд. USD. Обща-
та сума на американските 
корпоративни облигации 

на пазара отбеляза рекорден 
ръст за последните седем 
седмици.

Компании
Пазарният интерес към 
корпоративен дълг доне-
се успех и на небанковите 
компании. В Европа авто-
мобилният производител 
Renault пласира емисия за 
500 млн. EUR. Книжата 
носят купон от 4% на ин-
веститорите, а падежът им 
е през 2013 г. На американ-
ския пазар финансовото 
подразделение на General 
Electric намери купувачи за 
дълг на стойност 850 млн. 
USD. Емисията е обезпече-
на с плащания по кредитни 
карти.

застраховка
Разходите за застраховка 
срещу загуби по европей-
ски корпоративни облига-
ции продължиха да нама-
ляват миналата седмица, 
показват данни за нивата на 
CDS. С 5.5 базисни пункта 
спаднаха спредовете за по-
рисковите книжа. Застра-
ховките на облигациите на 
компаниите с инвестици-
онен кредитен рейтинг се 
свиха с 1.5 базисни пункта. 
Банковите спредове остана-
ха непроменени.

Испанската банка  
ще предложи между 
1.7 и 1.8 млрд. GBP  
за британските под-
разделения

Най-големият заемодател 
в Испания Banco Santander 
SA е предложила да купи 
300 подразделения на Royal 
Bank of Scotland Group Plc. 
(RBS) и така да увеличи 
присъствието си във Вели-
кобритания. 

Компанията е представи-
ла офертата си, но все още 
не е ясно кога ще бъде тър-
гът, съобщиха от Santander. 
Тя е единственият останал 
кандидат за 318-те клона 
на Острова, добави вче-
ра източник, запознат със 
случая. Националната бан-
ка на Австралия и втората 
най-голяма испанска бан-
ка Banco Bilbao Vizcaya 
Argentaria SA се отказаха 
от наддаването. 

разширяване
Santander разшири мрежа-
та си във Великобритания 
с придобиването на ня-
колко банки, между които 
Alliance&Leicester Plc и 
Abbey National, през 2004 

Banco Santander иска да 
купи 300 клона на RBS 

г. Решението на Шотланд-
ската централна банка да се 
раздели със своята мрежа е 
заради държавната помощ, 
която е получила в размер 
на 45.5 млрд. GBP, и е ре-
зултат от приета разпоредба 
на Европейския съюз през 
ноември 2009 г. 

оферта
Испанската банка ще предло-
жи между 1.7 и 1.8 млрд. GBP 

за подразделенията на RBS, 
съобщава в. Financial Times. 
Говорител на RBS отказа 
коментар. След ребранди-
рането на 1000 бивши клона 
на Abbey и Bradford Bingley 
със своето име Santander 
спечели 276 хил. нови кли-
енти за първото тримесечие. 
Миналата година тя е била 
втората по големина банка 
във Великобритания по обем 
на ипотеките.

Финансовият гигант 
ще търси над 2 млрд. 
USD през тази година

Citigroup смята да набе-
ре повече от 3 млрд. USD 
за фондовете си въпреки 
подготвяните законодател-
ни промени в САЩ, които 
да забранят на банките да 
притежават и инвестират 
в алтернативни фондове, 
казаха източници, цитирани 
от Bloomberg. През тази 
година финансовият гигант 
ще се опита да набере 1.5 
млрд. USD за дялови ин-
вестиции и още 750 млн. 
USD за хедж фондовете на 
Citi Capital Advisors. До-
пълнително 1 млрд. USD 
са планирани през 2011 г. 
Финансовата група има ин-
вестиция от около 5 млрд. 
USD във фондовете на Citi 
Capital Advisors.

промени
Законодателните промени 
целят да се избегне нуждата 
от спасяване на финансови 
гиганти в бъдеще, като се 
ограничат възможности-
те им за поемане на риск. 
Дори и да бъдат приети 
промените обаче, ще минат 

години, преди самият закон 
да започне да се прилага на 
практика.

причина
О с н о в н ат а  п р и ч и н а 
Citigroup да инвестира във 
фондове е да ги развие и 
продаде на по-късен етап, 
смятат запознати. Това, че 
банката влага собствени 
пари, привлича инвести-
торите.

Главният изпълнителен 

директор на компанията 
Викрам Пандит наскоро за-
яви, че банката предприема 
стъпки да ограничи бизнеса 
си с фондове. През тази 
година ще бъдат продаде-
ни фондове за недвижими 
имоти на обща стойност 
12.5 млрд. USD, както и 
хедж фондове за 4.2 млрд. 
USD. По думите му оба-
че Citi Capital Advisors е 
ключов за дейността на 
компанията. 

Citi набира 3 млрд. USD 
капитал за фондовете си

 Citigroup смята да ограничи бизнеса си с фондове, 
каза главният изпълнителен директор  
Викрам пандит

▶

 Доларовите облигации на HSBC бяха насочени основно към американски  
инвеститори                            Снимки BloomBerg

▶

 испанската банка е единственият останал  
кандидат за 318-те клона на RBS
▶



Пазарният дял на 
“Данон-Унимилк” 
на пазара на мляко в 
Русия ще достигне 
21% 

Френската компания “Да-
нон” планира да обедини 
производството си в Русия 
и региона с това на руска-
та фирма “Унимилк”. Така 
продажбите на френската 
компания производител на 
кисело мляко в рамките 
на бившия Съветски съюз 
ще достигнат сумата от 1.5 
млрд. EUR, показват изчис-

ленията на компанията.

Гигант
Със сливането реално се съз-
дава най-големият млечен 
комбинат на територията на 
Русия и бившите съветски 
републики. Сделката е из-
годна и за двете страни, тъй 
като “Данон” има по-добро 
пазарно позициониране в 
европейската част на Ру-
сия, докато “Унимилк” - в 
източната част на страната. 
Новата компания ще прите-
жава около 21% от руския 
млечен пазар.

Добра сделка
Финансовите подробности 
на споразумението засега не 
се уточняват. След сделката 
обаче “Данон” ще притежава 
57.5% от общата компания, а 
“Унимилк” - 42.5%. Според 
споразумението “Данон” 
има правото да си възвърне 
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“Данон” се слива в Русия  
с местна компания

Формула
Апетитна 
хапка

Огромна и постоянно 
увеличаваща се общност 
от уебпотребители и 
иновативна онлайн рекла-
ма е формулата на успеха 
на социалната мрежа. 

Предимството на Фейс-
бук е, че може да предложи 
прецизно таргетирана 
реклама, защото юзърите 
споделят точно от какво 

▶

▶

се интересуват и кои са 
техните приятели.

 През последната година 
и половина броят на ре-
кламодателите в сайта е 
нараснал четворно. Сред 
тях са големи брандове 
като AT&T, Ford Motor 
и Blackberry. Сред фено-
вете на Фейсбук пък са 
Digital Sky Technologies, 
Microsoft, хонконгският 
промишлен магнат Ли Ка-
Шинг и големи финансови 
компании. 

▶

Доверието в качеството 
на Toyota спада
Детройтската тройка 
Chrysler, Ford и 
GM са с най-много 
подобрения

Детройтските производи-
тели Chrysler, Ford и GM 
са подобрили качеството на 
продуктите си в по-голяма 
степен, отколкото общо-
то ниво за индустрията. 
Това показват данни от 
годишното проучване на 
качеството на автомоби-
лите, провеждано от J.D. 
Power&Associates. Подо-
бренията при трите гиганта 
са нараснали с 10% срещу 
8% за целия сектор.

Други рекорди са петата 
позиция за Ford - за първи 
път сред Топ 5, и изпада-
нето на Toyota до най-нис-
кото й 21-во място през 
24-годишната история на 
проучването.

показатели
Проучването оценява ка-
чеството на автомобилите 
според броя оплаквания, 
подадени през първите 90 
дни от закупуването - брой 
проблеми на 100 коли. Кла-
сификацията се прави по 
показателите “Екстериор”, 
“Шофьорско преживява-
не”, “Екстри”, “Навига-
ция”, “Седалки”, “Контрол 
на климата”, “Интериор” и 
“Двигател”. 

Успех
Ford е изключение сред 
първите пет. Марката, 
която обслужва масовия 
сегмент, отбеляза пика в 
деветгодишните си инова-
тивни усилия и се нареди 
до луксозните брандове 
Porsche, Acura (Honda 
Motor Co.), Mercedes-
Benz (Daimler AG) и Lexus 

стопроцентовата собстве-
ност върху компанията, 
изкупувайки дяловете на 
руския млекопроизводител 
до 2022 г.  

“20 години след първите 
ни стъпки в Русия сливането 

за нас е стратегически ход в 
регион, който ни обещава 
растеж и където ще пре-
следваме амбициозни цели 
в бъдеще”, каза главният 
изпълнителен директор на 
“Данон” Франк Рибу.

Никой не знае точно 
колко е нетната печал-
ба на най-голямата со-
циална мрежа в света

Финансовите резултати 
на най-голямата социална 
мрежа в света са надми-
нали всички очаквания и 
наближават 800 млн. USD, 
твърдят неназовани, но 
запознати със ситуацията 
източници пред Ройтерс. 
Според тях нетната печалба 
на компанията за миналата 
година се измерва в десетки 
милиони долари.

потайности
Марк Цукерберг, който 
създава социалната мрежа 
като на шега в общежитие 
в Харвард през 2004 г., е 
изключително пестелив в 
информацията за финансо-
вите показатели на Фейсбук. 
През юли м.г. Марк Андер-
сен от борда на компанията 
сподели пред Ройтерс, че 
годишният приход за 2009 
г. ще бъде около 500 млн. 
USD. А през септември от 
компанията съобщиха, че 
са генерирали достатъчно 
приходи, за да покрият опе-

ративните си разходи, както 
и разходите си за капита-
лови нужди. Спряганите в 
медиите суми варираха от 
550 млн. до 700 млн. USD. 
Източниците обаче са по-
твърдили, че става дума за 
сума между 700-800 млн. 
USD.

инвестиция 
в бъдещето
Фейсбук, който за  шест 
години успя да привле-
че почти половин мили-
ард потребители, изостря 
апетитите на потенциални 
инвеститори, въпреки че 
засега публичната продаж-
ба на дялове официално 
не е сред приоритетите на 
компанията. “Ръководството 
целенасочено омаловажа-
ва резултатите”, посочват 
анализатори. Според тях 
приходите за 2009 г. са поне 
двойно по-високи от тези 
за предходната година. Ако 
Фейсбук все пак реши да 
стане публична компания, 
разкриването на по-високи 
постижения от очакваните 
със сигурност ще привлече 
още по-голям инвеститор-
ски интерес. 

ани Коджаиванова

Приходите на 
Фейсбук за 2009 г. 
гонят 800 млн. USD

(Toyota).  Според J.D. 
Power клиентите купуват 
най-добре представилите 
се марки в 59% от случа-
ите, а само 44% предпо-
читат колите по-ниско в 
класацията.

разочарование
Слабото представяне на 
Toyota се дължи на ско-
рошното масово изтегляне 
на автомобили, смятат от 
J.D. Power. През 2010 г. 

марките, които бяха за-
сегнати от изтеглянията, 
са завишили показателя 
си от 101 на 117 пробле-
ма. За сравнение средното 
ниво за индустрията е 109 
проблема. 

постижения
От Toyota споделят, че ре-
зултатите са разочарова-
щи, но не и изненадващи. 
Все пак марката Lexus от-
беляза добро представяне, 

а компанията зае първото 
място в 6 от всички 20 ка-
тегории - повече от който 
и да е друг производител

Porsche залага  
оптимистични  
прогнози за годината
Продажбите 
на новия седан 
Panamera надминават 
очакванията

Автомобилният произво-
дител Porsche SE завиши 
прогнозните си показате-
ли за годината, след като 
продажбите на новия седан 
Panamera надминаха очак-
ваните нива. Компанията 
цели да реализира 150 хил. 
коли в средносрочен план. 
За сравнение миналата годи-
на общите продажби са били 
75 238 автомобила след спад 
от 35% при модел 911 и 23% 
при най-търсения модел на 
компанията Cayenne. 

резултати
Оптимистичните прогнози 
се дължат и на нарасналите 
с 12% продажби през по-
следните 9 месеца до 5.2 

млрд. EUR. Компанията 
обаче очаква да излезе на 
загуба от близо 1 млрд. EUR 
за финансовата година, коя-
то приключва в края на юли. 
За миналата година Porsche 
отчете първата си нетна за-
губа от 1994 г. насам заради 
сделката с Volkswagen, в 
която придоби мажоритарен 
дял от 50.7%. Volkswagen от 
своя страна стана собстве-
ник на 49.9% от Porsche.

потенциал
Изпълнените поръчки през 
последните 9 месеца са на-
малели с 0.1% до общо  
53 605 леки коли и спортни 
автомобили, а продажбите 
само на Panamera за същия 
период възлизат на 13 906 
коли. Цената на модела, чи-
ито разходи по разработва-
нето достигат 1 млрд. EUR, 
е 94 600 EUR, а целевите 
продажби са 20 хил. коли.

1.5 
▶ млрд. EUR ще  
достигнат продажбите 
на “Данон” в Русия

Сливането е стратегически ход в регион, който ни 
обещава растеж, каза гл. изп. директор на “Данон” 
Франк рибу  

▶

10
▶ процента са  
нараснали подобренията 
при автомобилите 
 на Chrysler, Ford и GM

СнимКи BlooMBERG

Слабите резултати на Toyota се дължат на масовото изтегляне на автомоби-
ли наскоро
▶



Договорен фонд

Стойност за един дял 18.06.2010 г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел - Принсипал 1.0187 лв. 1.0035 лв. 1.0136 лв. 0.43% 7.55%

Сентинел - Рапид 1.1690  лв. 1.1690  лв. 2.03% 4.15%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените са валидни за поръчки, подадени на 17 юни 2010 г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид Борса Единица Цена 3м.
Мед LME USD/т 6315,5 6370
Калай LME USD/т 17450 17580
Олово LME USD/т 1706,5 1732
Цинк LME USD/т 1703,5 1746
Алуминий LME USD/т 1931 1969
Никел LME USD/т 19305 19600
Алуминиева сплав LME USD/т 1880,5 1890

Вид Борса Единица Купува Продава
Злато LME USD/тр.у. 1258,3 1258,85
Сребро LME USD/тр.у. 19,0975 19,1375
Платина LME USD/тр.у. 1576 1580
Паладий LME USD/тр.у. 482,1 485,1
Родий LME USD/тр.у. 2375 2425

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид Борса Единица Юни Юли
Суров петрол NYMEX USD/б 76,1 76,1
Брент ICE USD/б 77,71 #N/A N/A
Газьол ICE USD/т 678,25 676,75
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 5,176 5,176
Бензин 95 NYMEX USD/т 717 -
Нафта NYMEX USD/т 710 -

Вид Разновидност Борса Единица Юни
Пшеница Soft Red CBT USD/т 175,36
Царевица Yellow CBT USD/т 148,82
Ечемик Feed ASX USD/т 180,18
Памук No.2 NYBOT USD/т 1731,04
Какао  NYBOT USD/т 2957,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3485,45
Соя No.2 ICE USD/т 340,70
Захар White NYSE LIFFE USD/т 513,20

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.06.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 21.06.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

17.06.2010 г.

156,46 155,69 154,93 154,55 152,64 152,64   
11,73 11,67 11,61 11,58 11,44 11,44   
85,36 84,94 84,53 84,11 82,87 82,87   
99,46 98,97 98,49 98,01 96,56 96,56   
775,23 771,47 767,70 763,94 752,65 752,65   
160,70 159,94 159,17 158,41 153,05 153,05   
80,00 79,61 79,23 78,84 76,92 76,92   
157,93 157,18 156,42 155,66 151,86 151,86   
294,22 292,82 291,42 290,02 280,21 280,21   
189,41 188,51 187,61 186,70 180,39 180,39   
231,79 230,68 229,58 228,48 220,75 220,75   
81,66 81,27 80,88 80,49 77,77 77,77   
227,54 226,45 225,37 224,28 216,70 216,70   

до 15 ч. на 17.06.2010 г.

За дата 18.06.2010 г.

Фондове, управлявани от  Клас  Валута Емисионна стойност  Цена при 
"Пайъниър Инвестмънтс Австрия" дялови  (нетна стойност на  обратно изкупуване
 единици  активите на единица   (нетна стойност на 
   + такса за издаване) активите на единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1095,35 1128,21

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло реинвестиращи

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.7291 4.7527  4.9183 4.7291 4.6345   -8.16% 14.53% -12.66% -26.73% 21.01.2008
фонд в акции 6.6625 6.6958  6.9290 6.6625 6.5293   -5.94% 14.33% -9.86% -15.55% 23.01.2008
високодоходен 10.1150 10.2667  10.5196 0.0000 0.0000   0.55% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2506    2.2506    -9.70% 27.41% -3.96% -58.89% 12.11.2007
балансиран 2.6706    2.6706    -10.22% 23.90% -6.59% -52.45% 12.11.2007

паричен пазар 11.0948  11.0893  11.0727 11.0838 11.0838 11.0893 3.23% 0.13% 6.85% 6.30% 06.10.2008
балансиран 10.6915  10.6383  10.5319 10.5851  0.0000 -0.66% 4.60% 6.71% 3.77% 06.10.2008
фонд в акции 9.7714  9.7228  9.5770 9.6256  0.0000 -5.42% 8.35% 3.56% -1.67% 06.10.2008
             
балансиран 13.3282    13.1962    -1.68% 6.40% 4.11% 6.34% 14.12.2005
фонд в акции 7.9269    7.8484    -6.30% 13.43% -1.68% -4.91% 01.03.2006
фонд в акции 4.9619    4.9128    -16.07% 10.57% -12.13% -16.35% 21.06.2006
фонд в акции 8.0087    7.7754    -1.83% 13.92% 7.64% -10.08% 05.02.2008
фонд в акции 10.7692    10.4555    1.89% 11.22% 9.88% 1.90% 05.02.2008
паричен пазар 11.7974    11.7974    3.99% 0.21% 8.94% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 80.4819    80.2002  80.4819  -2.95% 2.59% 3.50% -5.46% 20.11.2006
фонд в акции 46.8026    46.5686  46.8026  -9.82% 2.39% -6.94% -14.89% 20.11.2006
фонд в акции 65.5068    65.1793  65.5068  -4.98% 4.74% 6.88% -12.75% 03.10.2007
             
фонд в акции 98.9594    97.4860    -4.32% 2.52% -2.31% -0.53% 04.01.2007
балансиран 80.7499    79.5477    -3.23% 1.36% -3.61% -7.40% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.29124    1.28866    3.30% 0.82% 6.57% 5.75% 01.12.2005
балансиран 1.05701    1.05069    -2.06% 5.98% 4.23% 1.16% 01.12.2005
фонд в акции 0.72978    0.71894    -6.64% 13.52% 7.48% -7.26% 01.03.2006
фонд в акции 0.72833    0.72397    -0.77% 1.96% 2.25% -13.04% 07.03.2008
ниско рисков 1.04170    1.03858    1.55% 0.38% 3.61% 3.52% 07.05.2009

балансиран 100.4586    99.4590    -2.70% 9.40% 5.62% -0.01% 07.12.2005
балансиран 107.0319    105.9669    -2.95% 8.27% 2.97% 1.48% 06.03.2006
фонд в акции 85.6566    84.3814    -5.44% 13.64% 6.70% -1.74% 20.06.2005
паричен пазар 119.7156    119.7156    4.21% 0.62% 6.34% 7.07% 31.10.2007
ниско рисков 93.0705    92.6986    3.09% 2.96% -5.71% 3.03% 01.02.2008
ниско рисков 104.8267  104.7220  104.4078  104.7220  2.25% N/A N/A 4.89% 01.07.2009

балансиран 4.5047     4.4777     -8.40% 10.11% 1.07%*** 4.38% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9163  0.9117   0.9095  0.9049     -13.90% 17.13% -3.71%*** -8.89% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.3176     17.1968     -7.54% 8.36% -5.31% 10.10% 28.09.2004
фонд в акции 10.8085    10.6583     -11.44% 12.57% -8.85% 1.61% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1913     1.1737     -8.05% 13.92% 6.71% 1.84% 10.05.2004
фонд в акции 0.0000     0.0000    N/A N/A N/A N/A 04.10.2006
фонд в акции 0.9279     0.9142    5.82% 20.64% 3.99% -3.44% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.9329  129.7387  129.4797    2.80% 3.33% 5.37% 6.46% 04.05.2006
балансиран 14.3462  14.3462  14.2042    -4.67% 8.38% -1.88% 2.17% 17.12.2004
фонд в акции 0.7235  0.7164  0.7093    -3.44% 15.66% 5.58% -7.99% 04.05.2006
             
балансиран 779.8023    773.9684    -0.01% 6.68% 12.88% -10.53% 09.05.2008
фонд в акции 699.4854    694.2523    -1.34% 8.26% 15.38% -14.33% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.1179    11.1179    2.28% 1.98% 5.17% 2.45% 30.01.2006
балансиран 115.7045    115.7045    -3.60% 7.19% 4.47% 1.61% 30.01.2005
фонд в акции 6.4086    6.4086    -9.02% 16.12% 10.62% -9.65% 30.01.2006
фонд в акции 9.9244    9.9244    -1.44% 1.97% 0.17% -0.55% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.6209    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5049  0.5024  0.4999    -4.09% 7.62% 0.10% -23.46% 19.11.2007
балансиран 0.7308  0.7283  0.7258    -2.09% 3.72% 1.30% -11.58% 19.11.2007
ниско рисков 0.9854  0.9839  0.9824    2.17% 1.58% 6.34% -0.63% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2453  1.2434 1.2415    2.81% 0.38% 7.29% 5.25% 16.03.2006
консервативен 1.2706  1.2668 1.2630    3.67% 1.12% 8.42% 5.71% 16.03.2006
балансиран 0.8624  0.8590 0.8556    -0.81% 4.81% 1.63% -3.51% 16.03.2006
фонд в акции 0.6425  0.6393 0.6361    -4.78% 9.13% -1.07% -9.97% 16.03.2006
балансиран 0.7477  0.7447 0.7417    -2.04% 6.13% -0.47% -11.80% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0181  1.0181 0.9672    N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1690   1.1690    2.03% 0.22% 4.15% 3.67% 15.11.2005
балансиран 1.0187   до 90 дни  над 90 дни  0.43% 3.81% 7.55% 0.18% 12.09.2005
    1.0035  1.0136      

балансиран 7.0580   7.0580    -14.08% 12.42% -0.97% -7.78% 01.03.2006
фонд в акции 6.1455   6.1455    -12.34% 14.95% 2.57% -10.70% 01.03.2006
фонд в акции 2.8551   2.8551    1.80% 15.61% 9.18% -32.36% 05.04.2007
консервативен 10.3818   10.3818    -0.45% 1.81% 1.42% 2.50% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7599 0.7562 0.7543 0.7487 0.7487 0.7524  0.7337 3.18% 12.94% 7.09% -6.85% 22.05.2006
фонд в акции 0.4152 0.4132 0.7543 0.4091 0.4091 0.4111  0.4009 -0.46% 17.90% 23.22% -24.83% 02.05.2007
 за поръчки до 250 000 евро  за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 102.9590  101.6941  100.9352    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 318.6403    318.1623    2.10% 0.22% 4.85% 7.26% 17.11.2003
ниско рисков 13.0935    13.0280    0.95% 2.87% 6.85% 6.21% 27.12.2005
балансиран 11.8156    11.6974    -1.79% 5.77% 5.66% 3.80% 27.12.2005
фонд в акции 8.1117    8.0306    -5.93% 11.77% 5.80% -4.33% 07.09.2005
балансиран 20.4743    20.4743    0.96% 2.97% 4.85% 0.87% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.3863    6.3544    -5.63% 9.77% 5.11% -13.69% 01.06.2007
балансиран 7.7522    7.7134    -4.80% 9.79% 6.95% -8.02% 01.06.2007
консервативен 11.2688    11.2407    3.64% 3.24% 9.21% 4.29% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1595    1.1363    -5.22% 6.43% -2.04% 4.02% 18.09.2006
балансиран 1.0261    1.0158    -2.59% 3.80% 0.57% 1.28% 10.06.2008

Взаимен фонд
Нетна стойност 
на активите на 

дял (НСАД)

Емисионна 
стойност  

(цена при покупка)

Цена при 
обратно 

изкупуване
Цени за 1 дял за 18/06/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,101502 € 1,123532 € 1,095994
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,894121 € 0,912003 € 0,889650

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,840009 € 0,856809 € 0,835809

Цените са валидни за поръчки, подадени на 15/06/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени за 1 дял за 21/06/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,12981  лв. 1,12981 лв. 1,12981  лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 21/06/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Валута Код За  Стойност 
Currency Code For Rate 
Австралийски долар AUD 1 1,3511
Бразилски реал BRL 10 8,7003
Канадски долар CAD 1 1,5236
Швейцарски франк CHF 1 1,3927
Китайски ренминби юан CNY 10 2,3347
Чешка крона CZK 100 7,6023
Датска крона DKK 10 2,6286
Естонска крона EEK 10 1,2500
Британска лира GBP 1 2,2794
Хонконгски долар HKD 10 2,0432
Хърватска куна HRK 10 2,6929
Унгарски форинт HUF 1000 6,9976
Индонезийска рупия IDR 10000 1,7340
Исландска крона ISK 100 3,4386
Японска йена JPY 1000 6,7442
Южнокорейски вон KRW 100 1,7387
Литовски литаc LTL 1000 1,3679
Латвийски лат LVL 10 5,6645
Мексиканско песо MXN 1 2,7648
Малайзийски рингит MYR 10 1,2414
Норвежка крона NOK 10 4,9009
Новозеландски долар NZD 10 2,5068
Филипинско песо PHP 10 1,0799
Полска злота PLN 100 3,4831
Нова румънска лея RON 10 4,7902
Руска рубла RUB 10 4,6606
Шведска крона SEK 100 5,1769
Сингапурски долар SGD 10 2,0357
Словашка крона SKK 10 1,1413
Тайландски бат THB 100 4,9265
Нова турска лира TRY 10 1,0072
Щатски долар USD 1 1,5940
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,0438

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута Код За  Стойност Разлика
Currency Code For Rate Difference
ЕВРо EUR 1 1,96 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,37261 0,00308
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,89014 0,00081
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,53724 -0,00667
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,42294 0,00341
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,31585 -0,00072
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,60047 -0,00059
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62887 -0,00039
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,34035 -0,00224
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 2,03079 -0,00021
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,71605 0,00150
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,98386 -0,02101
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,72641 -0,00732
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,42395 0,00747
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,74441 0,01190
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,31219 0,00806
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,76403 0,00000
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,25814 -0,00217
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,86271 0,00169
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,48786 0,00285
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,11203 0,00247
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,44439 0,01924
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,80843 0,00955
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,61281 -0,00490
РУСКА РУБЛА RUB 100 5,09543 -0,02267
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,04587 0,00301
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,13910 0,00232
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,87848 -0,00353
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 1 1,01391 0,00095
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,58085 -0,00115
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,09711 0,00857
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1964,04000 11,53000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 21.06.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

ВАЛУТА Код Купува Продава  Hай-висока Hай-ниска
Currency Code Buy Sell High Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,2368 1,2369 1,2417 1,2358
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,8352 0,83533 0,83696 0,83256
ЯПОНСКА йЕНА JPY 112,12 112,15 112,81 111,93
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3742 1,3744 1,3784 1,373
НОРВЕжКА КРОНА NOK 7,8646 7,8678 7,8961 7,8605
ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,5613 9,5652 9,5755 9,5411
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,2707 1,2713 1,2758 1,2706
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,4236 1,4241 1,4303 1,4238
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 280,37 280,83 281,15 279,05
ЧЕШКА КРОНА CZK 25,749 25,796 25,82 25,649
РУСКА РУБЛА RUB 38,3497 38,3842 38,4138 38,1929
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 4,0716 4,0746 4,0837 4,0663

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 18.06.2010 г.

N/A 13.2703 12.0342 8.2618
319.7555 N/A 11.9928 8.2334
321.3487 13.1590 N/A 8.1928
321.3487 13.1590 11.9338 N/A
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Цената на 
петрола 
отбеляза 

повишение и по 
време на вче-
рашната сесия в 
Ню Йорк достиг-
на 77.18 USD/б. 
Основната причи-
на за това беше ев-
рото, което загуби 
нови 0.2%

По време 
на борсова-
та сесия в 

петък измерителят 
добави 217 пункта 
към стойността си. 
Голямото търсе-
не на държавни-
те облигации на 
Испания беше сред 
основните причини 
за повишението

индекс на деня

2.22
▶ процента се повиши 
испанският индекс Ibex 35 и 
достигна 9971.8 пункта 

Стока на деня

2.46
▶ процента спечели сре-
брото по време на вче-
рашната борсова сесия 
и достигна 19.175 USD/
тр.у.

Златото чупи собствените си рекорди

Златото отново счупи 
собствения си рекорд, 
поставен само преди две 
седмици, като този път 
премина над 1250 USD/
тр.у. Притесненията около 
финансовите проблеми в 
Европа продължават да 
са движещата сила, която 
кара инвеститорите да 
се откажат от рисковите 
активи и да се насочат към 
традиционно нискориско-
вото злато. Разочароващи-
те данни за индустриално-
то производство и пазара 
на труда в САЩ засилиха 
тревогите около възстано-
вяването на най-голямата 
икономика в света. По 
данни на министерството 
на труда в САЩ, изнесе-
ни в петък, безработните 
в страната към 11 юни 
са били с 12 хил. повече 
спрямо предходната сед-
мица и са стигнали  
472 хил. 

За последните два дни на 
миналата седмица цен-
ният метал успя да добави 
28 USD към стойността 

си и дори преизпълни 
прогнозите, които даваха 
инвеститорите за движе-
нието на цената му през 
годината. Сегашната цена 
предполага, че нивото от 
1300 USD/тр.у. ще бъде 
преминато още през след-
ващия месец, а не в края 
на календарната година, 
както се очакваше по-ра-
но. В момента прогнозите 
са за цена от порядъка на 
1500-1600 USD/тр.у. и се 
очаква да не слиза под 
1200 USD/тр.у.

Независимо от мерки-
те, които предприемат 
държавите от ЕС за 
справяне с финансовата 
криза, единната валута 
продължава да поевти-

нява. Макар и да печели 
позиции спрямо еврото, 
доларът продължава да 
отслабва срещу остана-
лите основни валути. 
През изминалата седми-
ца американската валута 
загуби и петте сесии 
спрямо основните си 
конкуренти. Загубата при 
кроса долар/йена стигна 
0.9% до 90.71 USD/JPY. 
Спрямо британския 
паунд и швейцарския 
франк понижението за 
една седмица стигна 
съответно 1.1 и 2.9%. 
Всичко това говори за 
слабост и при двете 
валути и именно то е 
сред основните причини 
златото да се превърне в 
алтернатива на парите.

Големият интерес от 
страна на Индия и Ки-
тай също предполага дос-
тигане на нови рекорди. 
Потреблението в Индия 
през май нарасна с 30.5%, 
а през април ръстът беше 
39.5%. Предварителните 
изчисления за юни показ-
ват, че повишение отново 
ще има и то няма да е под 
30%.

На борсата в Лондон 
цената на златото с 
незабавна доставка 
стигна 1256.8 USD/
тр.у., което е увели-
чение с 0.94%. При 
среброто също се 
наблюдава сериозно 
повишение от 2.46% 
до 19.175 USD/тр.у.

На борсата 
в Лондон 

цената на златото с 
незабавна доставка 
стигна 1256.8 
USD/тр.у., което е 
увеличение с 0.94%

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Eдинната валута с триседмичен максимум
По време на петъчната 
търговия еврото поскъпна 
до най-високата си стойност 
за последните три седмици, 
достигайки 1.2415 EUR/
USD, след като инвестито-
рите повишиха апетита си 
за риск. Подкрепа на един-
ната валута оказа успешно 
проведеният в четвъртък 
аукцион за продажба на 
облигации в Испания. Про-
дадените държавни ценни 
книжа с падеж между 2020 
и 2041 г. бяха на стойност 
3.5 млрд. EUR. Същевре-
менно търсенето на триде-
сетгодишните облигации 
нахвърли предлагането 2.45 
пъти спрямо 1.38 пъти на 

Мирослав Георгиев, 
 „Логос-ТМ” АД

Еврото 
поскъпна 

до най-високата 
си стойност 
за последните 
три седмици, 
достигайки 1.2415 
EUR/USD

Цената 
на бла-
город-

ния метал се 
нареди сред най-
печелившите 
на пазара, като 
добави 0.46 USD 
към стойността 
си основно зара-
ди все по-слабо-
то евро

предходния търг през март. 
Това успокои инвестито-
рите, че повторение на ситу-
ацията в Гърция е малко 
вероятно, и доведе до ръст 
на единната валута.  

Британският паунд също 
повиши стойността си до 
1.4885 GBP/USD. Подкре-
па на стерлинга оказаха 
данните, че нетните заеми 
на обществения сектор във 
Великобритания нарастват 
по-бавно от очакваното. 
През май те достигат 16 
млрд. GBP спрямо прогно-
зираните 18 млрд.
Слабо влияние на търго-
вията оказаха данните  

за индекса на произ-
водствените цени в 
Германия. Те отчетоха 
покачване с 0.3% през 
март, а на годишна база 
показателят нарасна с 
0.9%. Японската йе-
на поскъпна до 90.43 
USD/JPY след изказване 
на новия премиер на 
страната Наото Кан. Той 
заяви, че справянето с 
държавния дълг ще е 
негов основен приори-
тет. За изпълнението на 
тази цел управляващата 
Демократическа партия 
възнамерява да повиши 
данъка върху продажби-
те от 5 на 10%.

СЪОБЩЕНИЕ ЗА ПРОДАЖБА ЧРЕЗ ТЪРГ С ТАЙНО НАДДАВАНЕ
№0640/2003/004361/03.06.2010

      Подписаният Милена Антова, публичен изпълнител в Дирекция “Съ-
биране” при Териториална дирекция на НАП гр. София, ИРМ- гр.Кюстендил  
съобщавам, че по изпълнително дело №0640/2003г.  по описа на същата 
дирекция ще се проведе търг с тайно наддаване, по реда на чл. 251 - чл. 
254 от ДОПК, в сградата на ТД на НАП - гр. София, ИРМ-гр.Кюстендил, ул. 
“Демокрация” №55, на 30.06.2010г., от 14.00ч. на следния недвижим имот: 
Трети етаж и таван от триетажна масивна сграда със ЗП 571 кв.м., 
находящ се в парцел I-2387 в кв.169/стара номерация/ и нов идентифи-
кационен №41112.504.84 по кадастрална карта на гр.Кюстендил, находящ 
се в гр.Кюстендил, ул.Бенковски №12, при първоначална цена: 195 210.00 
лв./сто деветдесет и пет хиляди двеста и десет лева /.     

     Огледът на вещите ще се извършва всеки присъствен ден от 
22.06.2010г. до 28.06.2010 г., от 10.00 ч. до 17.00 ч., на адрес: гр.Кюстендил, 
ул.Бенковски №12.

Предложенията за участие в търга се подават в сградата на ТД на 
НАП - гр. София, ИРМ-гр.Кюстендил, ул. “Демокрация” №55, етаж 3, стая 
№3, всеки присъствен ден от 22.06.2010г. до 28.06. 2010г., от 9.00 ч. до 
17.00 ч., или по пощата. 

Разглеждането на предложенията ще се извърши на 30.06 2010г. от 
14.00 ч., в сградата на  ТД на НАП - гр. София, ИРМ-гр.Кюстендил, ул. 
“Демокрация” №55, етаж 3, стая №3.

Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от обявената 
начална продажна цена, се внася по банков път и трябва да е постъ-
пил до 28.06.2010г. в банкова сметка IBAN: BG 54 UNCR 9660 3320 2966 13, 
BIC: UNCRBGSF в УниКредит Булбанк АД.

Доплащането на окончателната цена на вещта от обявения за купу-
вач участник в търга се извършва по безкасов начин по банкова сметка 
- IBAN: BG84 IABG 7490 3300 3578 00, BIC: IABG BGSF в ИНТЕРНЕШЪНЪЛ АСЕТ 
БАНК АД-С-Я КЛОН КЮСТЕНДИЛ.

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък на 
вещите с тяхното описание и продажна цена са на разположение в 
сградата на в сградата на ТД на НАП - гр. София, ИРМ-гр.Кюстендил, 
ул. “Демокрация” №55 и на страницата на НАП в ИНТЕРНЕТ на адрес: 
www.nap.bg  

За контакти: телефон 078/559 134

СЪОБЩЕНИЕ ЗА ПРОДАЖБА ЧРЕЗ ТЪРГ С ТАЙНО НАДДАВАНЕ
№ 0150/2005/000134/19.05.2010

Подписаният ЙОРДАНКА ВЕЛИКОВА МИРОНОВА, публичен изпълнител 
при Териториална дирекция гр. Варна, офис Русе, съобщавам, че по изпъл-
нително дело № 150/ 2005 по описа на същата дирекция ще се проведе 
търг с тайно наддаване, по реда на чл. 251 - чл. 254 от ДОПК, в сградата 
на ТД - гр. Варна, Офис гр. Русе, 7000 Русе, ул. Ангел Кънчев 1, на 01.07.2010г., 
от 10.00ч. на следните движими вещи:

1. Лек автомобил, марка ВАЗ, модел 2106, рег. № РР 93 75 АС, рама № 
21060368655, двигател № 21060368655, при първоначална цена 280.00 лв. 
/Двеста и осемдесет лв./;

2. Туристическо ремарке, рег. № РР 07 02 ЕХ, рама № Р 00020345, при 
първоначална цена 550.00 лв. /Петстотин и петдесет лв./, съгласно 
приложен списък /Приложение № 1/. 

Огледът на вещите ще се извършва всеки присъствен ден от 
22.06.2010г. до 29.06.2010г., от 10.00 ч. до 16.00 ч., на адрес: гр. Сеново, 
ул. Цар Калоян 13.

Предложенията за участие в търга се подават в сградата на Тери-
ториална дирекция гр. Варна, Офис гр. Русе, 7000 Русе, ул. Пиротска 24, 
ет. 1 всеки присъствен ден от 22.06.2010г. до 29.06.2010г., от 09.00 ч. 
до 17.00 ч.

Разглеждането на предложенията ще се извърши на 01.07.2010г. от 
10.00 ч., в сградата на Териториална дирекция гр. Варна, Офис гр. Русе, 
7000 Русе, ул. Ангел Кънчев 1.

Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от обявената 
начална продажна цена, се внася по банков път до 29.06.2010г. /ден, ме-
сец, година/, в СИБАНК АД клон Варна  IBAN: BG 83 BUIB 7898 3300 3650 
03 BIC: BUIBBGSF

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък на 
вещите с тяхното описание и продажна цена са на разположение в сгра-
дата на ТД, гр. Варна, Офис гр. Русе и на страницата на НАП в ИНТЕРНЕТ 
на адрес: www.nap.bg.  

За контакти: телефон 082/ 860 655 

златото продължава да бъде остров на сигурност за инвеститорите
сниМкА loomberg
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След провала на “общ-
ностния модел” и “отворе-
ния метод за координация” 
Европа трябва да реши 
посоката на бъдещото си 
развитие - завръщане към 
засилена интеграция и ре-
гулация, поощряване на 
децентрализацията или 
изковаване на нов балан-
сиран механизъм за поли-
тическо сътрудничество. 
Това заяви дипломатът, 
историк и понастоящем 
икономически съветник 
към испанското представи-

телство в ЕС Анхел Виняс 
Мартин по време на пуб-
лична лекция “Европей-
ският съюз след Лисабон-
ския договор: виждането 
на Испания”. 

Събитието отбелязва 
усилията на Испания като 
първия ротационен пред-
седател на ЕС след под-
писването на Лисабонския 
договор. Шестмесечният 
мандат приключва този ме-
сец, след което страната ще 
предаде отговорния пост на 
Белгия.

Европа върви по пътя на 
засилена централизация
ЕС е изправен пред наложителни реформи и преосмисляне на 
политическия модел

Заварено положение
Испания пое председател-
ството по време на изклю-
чително динамичен момент, 
сподели Виняс. Съмнени-
ята около договора не бяха 
стихнали във всички страни 
членки, на дневен ред беше 
изготвянето на новата “Стра-
тегия 2020”, която наследи 
постигналата незадоволи-
телни резултати Лисабонска 
стратегия, а освен това цели-
ят свят, в това число Европа, 
беше скован от икономиче-
ска криза. Като се добави и 
фактът, че съюзът се беше 
превърнал в арена на акул-
туризация на администра-
тивния и политическия елит, 
а решенията и реформите се 
случваха твърде бавно, Ис-
пания добре разбираше труд-
ностите, пред които беше 
изправена, посочи Виняс. 

Противоречия
Европейският съюз е като 
войната, но с други сред-
ства, обобщи предизвика-
телствата пред общността 

Виняс. Тъй като ЕС е по-
скоро съюз между държави, 
отколкото между народи, 
неизменно присъстват раз-
личаващи се интереси, виж-
дания и стремежи. И въпре-
ки опитите на Испания да 
засили институционалните 
структури, т.е. наднацио-
налния елемент, като съ-

щевременно запази между-
правителствената дейност, 
примиряването на поли-
тическите воли ще остане 
приоритет и за Белгия.

Провал
Вече няма съмнение, че - по 
думите на един от “бащите” 
на Европа Жак Делор - ЕС 
се е провалил и не функ-
ционира ефективно според 
отворения метод за коорди-
нация като съюз на “соли-
дарност, сътрудничество и 
компетентност” и механи-
зъм за съгласуване на общи 
цели и добри практики, 
призна Виняс. Това печели 
все повече привържени-
ци на идеята за завръщане 
към общностния модел, при 
който решенията се взи-
мат чрез представително 
съгласуване под монопол-
ната роля на европейските 
институции.

нови лица
Междуправителствената ко-
ординация е твърде мудна, 
а децентрализацията през 
последните години отслаби 
възможността за навремен-
ни регулации на общност-
ната икономика. И тъй като 
пазарът не се саморегули-

ра, днес всички носим по-
следиците от разединената 
политика през последното 
десетилетие. В този сми-
съл, категоричен е Виняс, 
социална Европа не умира, 
но съюзът трябва да положи 
усилия, за да потуши зараж-
дащия се икономически на-
ционализъм. Именно затова 
испанското председателство 
преотстъпи сцената на нови-
те европейски фигури - пре-
зидента Херман ван Ромпой 
и върховния представител за 
външната политика Катрин 
Аштън. По този начин, на-
дява се Виняс, по-лесно ще 
се случи реинтегрирането 
на ЕС.

Бъдещето
Притеснения относно сте-
пента на интеграция, при 
която се заплашват “твър-
дите ядра на суверенитета”, 
изрази от своя страна проф. 
Георги Близнашки - участ-
ник в дискусията и бивш 
депутат в Европейския пар-
ламент. Взимайки примера 
на разединена Белгия, събе-
седникът му Анхел Виняс 

Анхел Виняс Мартин,
 икономически съветник към 
испанското представителство в ЕС

Европей-
ският съюз 

трябва да поло-
жи усилия, за да 
потуши заражда-
щия се икономи-
чески национа-
лизъм

Проф. Георги Близнашки, 
бивш депутат в Европейския 
парламент

Интеграци-
ята не тряб-

ва да заплашва 
твърдите ядра на 
суверенитета

Анхел Виняс Мартин

Примиря-
ването на 

политическите 
воли ще остане 
приоритет и за 
Белгия

изрази увереност, че стра-
ната ще успее да балансира 
вътрешните противоречия 
и да се справи успешно с 
председателската си роля. 
В крайна сметка думите на 
испанския дипломат дадоха 
да се разбере, че пътят пред 
Европа е път на социална, 
икономическа и полити-
ческа централизация, при 
която националните пра-
вителства ще имат много 
по-малко думата, отколкото 
през последните 10 години 
на междуправителствена 
координация. Стъпка в тази 
посока е и лансираното от 
Никола Саркози и Ангела 
Меркел икономическо пра-
вителство.

Марина Узунова

Оперативна програма „Развитие на 
конкурентоспособността на българската 

икономика” 2007-2013
Операция: BG161PO003-2.1.04 „Технологична 

модернизация в малки и средни предприятия” 

„Раломекс” АД сключи договор за безвъзмездна финансова помощ по 
открита процедура за конкурентен подбор на проекти с определен срок 
на кандидатстване BG161РО003-2.1.04”Технологична модернизация в 
малки и средни предприятия”.

Наименованието на проекта на фирмата по договор №ТММ-02-
54/17.07.2009 е „Технологична модернизация и въвеждане на иноватив-
ни процеси в „Раломекс” АД” и се реализира с  финансовата подкрепа на 
Европейски съюз и Република България, Европейски фонд за регионално 
развитие, Оперативна програма „Развитие на конкурентоспособност-
та на българската икономика 2007-2013”, Операция BG161PO003-2.1.04 
„Технологична модернизация в малки и средни предприятия”.

Основните дейности по проекта са:
Дейност 1:Иницииране и мобилизиране на проекта;
Дейност 2: Подготовка и предоставяне на тръжни документи;
Дейност 3: Оценка на оферти и сключване на договор(и) за доставка;
Дейност 4: Доставка на оборудване;
Дейност 5: Откриване на работни места и обучение на персонала;
Дейност 6: Включване на новото оборудване в производствения про-

цес;
Дейност 7: Визуализация на проекта;
Дейност 8: Одит и приключване на проекта. 
Очакваните резултати са:
1. Себестойността на продукцията ще намалее с не по-малко от 12%;
2. Ще бъдат въведени в производството три нови продуктови линии 

във високия потребителски сегмент;
3. Съотношението между продукция-та за износ и за националния па-

зар се очаква да достигне 15%/85%.
4. В общата структура на продажбите ще се увеличи делът на про-

дажбите, реализирани на националния и международния пазар;
5. Ще се постигне качество на изделията, съпоставимо с това на во-

дещите световни производители на почвообработващи машини;
6. Производственият капацитет ще се увеличи с не по-малко от 35%, 

което ще доведе до не по-малко от 35% увеличаване на приходите от 
продажби.

К О Н К У Р Е Н Т Н А  Б Ъ Л Г А Р И Я

Всички носим последиците от разединената полити-
ка досега, смята Анхел Виняс (вляво). Георги Близнаш-
ки (вдясно) обаче не одобрява прекалената интеграция
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Главният път София - Варна 
няма да минава през Търново

„Обещано?”, попитахме 
д-р Румен Рашев като в 
„Господари на ефира”. 
„Обещано!”, отговори 
кметът на Велико Тър-
ново. Обещаният срок е 
средата на юли. Тогава 
трябва да бъде разре-
шена една от най-голе-
мите пътни саги не само 
в историята на старо-
престолния град, но и 
на България - пътният 
възел „Качица”. От този 
момент нататък главният 
път София - Варна вече 
няма да преминава през 
най-населените части на 
Велико Търново.

Плюсове
„Този главен път е ог-
ромен проблем за гра-
да, но от друга страна, 
е предимство. Той да-
ва живот и бързи пари 
на търговците. Шумен, 
Търговище и Ботевград 
са лишени от подобно 
транспортно натоварва-
не, но не се радват и на 
толкова много хора, кои-
то преминават и ползват 
най-различни услуги по 
пътя”, коментира кметът 
Рашев.

Вярно е, казват и от 
Central Mall във Велико 
Търново. Докато пътят 
минаваше през града, 
при нас имаше огромен 

наплив от клиенти. Сега 
този поток намаля. Но 
с новоизградения пътен 
възел доста от пътува-
щите може пак да ни 
посетят, надяват се в 
Central Mall.

Минуси
Близо четиригодишната 
одисея с възела „Качи-
ца” на практика е уби-
ла движението в града. 
Тя създава и други не-
приятности на Велико 
Търново. „Заради този 
ремонт имаме постоянно 
проблеми с интернет”, 
оплака ни се Валентин 
Петров, оперативен ме-
ниджър в „Мегапорт”, 
една от големите ком-
пании за опаковки и ре-
циклиране в България. 
„Вярно е, че в част от 
града, и то промишлени-
те зони, нямат качествен 
интернет и телефони”, 
призна кметът Рашев. Но 
допълни, че на този въ-
зел, на това кръстовище, 
и то в най-населената 
част на Велико Търново, 
са се събрали всички 
възможни комуникации -  
и канализация, и водо-
провод, и газ, и  дале-
косъбщения, и кабелни 
оператори, и средно 
и високо напрежение 
електричество - всичко 

Кметът на старопрестолния град обеща да разсече пътния 
възел „Качица”

клуб
предприемач
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ПРилОжеНие

Туризмът и студентите спасяват града в кризата
Строителството във 
Велико Търново и 
региона се е срина-
ло с над 50%

има една вафла от Горна 
Оряховица, която преди 12 
години изскочи от нищо-
то и разби конкуренция- 
та в България. Как стана 
това? едва ли някой ще 
успее да обясни този фе-
номен. Може би се появи 
в точното време, пита се 
местен бизнесмен. Ка-
квито и да са отговорите 
обаче, във Велико Тър-
ново, Горна Оряховица и 
лясковец се намира най-
голямото производство на 
вафли в България. и „Ден 
и нощ”, и „Престиж-96”, и 
„лачита” са компании със 
сериозен пазарен дял в 

бранша. „На някого този 
бизнес му се вижда ма-
лък, но аз не смятам така, 
защото знам колко много 
работни места създава в 
региона. и колко много 
инвестиции са направени 
в тези производства”, каз-
ва кметът Румен Рашев.
„Това важи и за произ-
водството на опаковки 
и рекламни торбички за 
търговската мрежа. „и 
„екстрапак”, и „Мегапорт” 
поддържат европейско 
ниво в този вид индус-
трия и дават работа на 
над 1000 души”, допълва 
Рашев. 

Сривът
Факт е, че през последни-
те години Велико Търново 
преживява бурно разви-
тие благодарение на две 

индустрии - туризма и 
строителството. „Ръстът 
на местния брутен вътре-
шен продукт в голямата 
си част се дължеше най-
вече на строителството 
на жилища, офиси и тър-
говски комплекси. По този 
показател държахме едно 
от най-високите нива в 
страната наред със Со-
фия, Варна и Бургас”, ко-
ментира кметът Рашев. 
Днес той със съжаление 
отбелязва, че строител-
ството във Велико Търно-
во и Горна Оряховица се е 
сринало с над 50%.

Запазената марка
„За наша радост един-
ственият бизнес, който 
не бележи спад, дори 
има лека тенденция на 
увеличение, е туризмът”, 

отбелязва Рашев. Това 
е плод на далновидната 
политика, която утвър-
ди старопрестолния град 
като алтернатива на тра-
диционната представа за 
България, че е страна на 
Черно море и на висо-
копланинските курорти. 
Културният туризъм стана 
запазена марка на Велико 
Търново, защото в него 
има огромен потенциал 
и защото е целогодишен. 
Нещо, с което няма как 
да се похвалят нито мор-
ските, нито зимните ку-
рорти.

Пари от Европа
„Успешно подготвихме 
поредния проект за 
кандидатстване по ев-
ропейските фондове за 
развитие и обогатяване 

на туристическите ат-
ракции. Става дума не 
само за поддържането 
на хълма Царевец и на 
музеите, но и на града, 
да е осветен, чист и бла-
гоустроен”, похвали се 
кметът. Голямата цел на 
общината е културният 
туризъм да се развие и 
като конгресен, защото 
така ще се увеличи сред-
нодневният престой на 
туристи в града. а това 
ще донесе ползи не само 
на собствениците на хо-
тели и ресторанти, но и 
на цялата икономика на 
Велико Търново.

Новият облик
Образованието е друга-
та сфера, която носи на 
града доходи и заетост. 
Великотърновският уни-

верситет е вторият по 
големина в страната. „Ви-
наги съм казвал, че ако 
във Велико Търново има-
ме 10 хил. студенти, 8000 
семейства в България ра-
ботят за града. именно 
заради тях и строител-
ството тук преживя бум”, 
казва кметът.  Той не 
пропуска да отбележи, 
че в града се намират 
и Националният военен 
университет, единствен 
в страната, както и дру-
ги колежи и престижни 
учебни заведения. „Те 
привличат млади хора и 
дават нов облик на града, 
което е от изключител-
но значение за доброто 
самочувствие на Велико 
Търново”, казва в заклю-
чение Рашев.

 Димитър Дженев

това го има под земя-
та. „Цялата тази инфра-
структура практически е 
подменена с нова, което 
решава огромен проблем 
на една голяма част от 

територията на новия 
град”, посочва Рашев. 
„С отпуснатите от прави-
телството на Бойко Бо-
рисов нови 4.5 млн. лв. 
ще пуснем движението 

в града. Пътната част 
ще е готова и по-рано”, 
уверява ни кметът. Но 
си е дал срок до средата 
на юли, защото ще има 
довършителни работи, 

свързани с поставянето 
на знаци, табели, све-
тофари, както и с из-
граждането на околната 
инфраструктура.

Димитър Дженев
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Летище, жп възел 
и излаз на Дунав са 
важна примамка за 
инвеститори

Намира се на 200 км от 
София, на 200 км от Вар-
на, на 200 км от Бургас, 
на 200 км от Пловдив и 
на 150 км от Букурещ. 
Що е то? Велико Търно-
во и неговите градове 
„сателити” Горна Оря-
ховица и Лясковец, без 
да обиждам Стражица. 
Регион с прекрасна ло-
кация за развитие на биз-
нес. И с още три плюса -  
международно летище, 
международен жп възел, 
вторият по големина в 
България, и излаз на река 
Дунав при Свищов. Но 
дали тези три „кита” сами 
по себе си са достатъчни 
регионът да стъпи на тях 
и да извиси икономиче-
ски ръст?

Трябва стратегия
„Летището е поддържа-
но, функциониращо и 
международно, просто 
трябва да се отдаде на 
концесия. Нито то ще за-
работи по инициатива на 
местните предприемачи, 
нито жп възелът ще бъде 
пълен с товари заради 

тях. Трябва да има обща 
държавна стратегия за 
тези две стратегически 
предимства на региона”, 
коментира Красен Йор-
кишев, изпълнителен ди-
ректор на хлебозаводите 
„Корн”.

Концесионер
„Хубаво е да се намери 
фирма, която да инвести-
ра в концесията на лети-
щето в Горна Оряховица, 
защото явно държавата 
няма сили и възможности 
да го направи. Това ще 
доведе до много по-бър-
зо развитие на Велико 
Търново и околните гра-
дове - смята и кметът на 
Велико Търново Румен 
Рашев. - Летището поема 
каргополетите, а след 
падането на границата 
ни с Румъния жп възелът 
практически обслужва 
територията на Балка-
ните.” 

Бум на складове
Именно добрата локация 
на региона и важните 
комуникационни връзки - 
пътни, въздушни и водни, 
са довели напоследък 
до бум на складове и 
логистични центрове: в 
сферата на фармацията, 
хранително-вкусовата 

промишленост и строи-
телството.

Скритите козове
Туризмът, културен и 
религиозен, е запазена 
марка на Велико Тър-
ново в региона. Но тук 
има още един скрит коз -  
балнеолечебните изво-
ри. 90% от находищата 
на минерални води във 
Великотърновска област 
са неразработени. Бо-
гати със своите лечеб-
ни свойства са изворите 
във Вонеща вода и Овча 
могила, Ресен и Полски 
Тръмбеш, Павликени и 
Обединение. „Златна ми-
на, но няма инвестиции 
и инфраструктурата е 
лоша”, отбелязва инж. 
Кирил Илиев, председа-
тел на Търговско-про-
мишлената палата във 
Велико Търново.

Има и още един скрит 
коз. „Стражица е много 
благодатно място за фо-
товолтаични централи. 
Тук е мястото с най-го-
лям слънчев потенциал 
в България”, не пропуска 
да ни осведоми инж. Сте-
фан Стефанов, кмет на 
Стражица.

Не на парче
„С областните управи-

Регион, стъпил на три „кита”

тели на Габрово, Русе, 
Разград и Силистра съз-
дадохме Съвет за раз-
витие, за да може по 
различните проекти да 
се работи не на парче, 
а на равнище регион. 
Това също е плюс за 
бъдещи инвеститори”, 
посочва областният уп-
равител доц. д-р Пенчо 
Пенчев. Той има амби-

циозната идея във Ве-
лико Търново да бъде 
изграден технологичен 
парк. Но както го пише 
по книгите и както е в 
Германия.

Има ги младите хора
Регионът е благодатен за 
инвестиции и заради чо-
вешките си ресурси. Има 
го и Великотърновския 

университет, и Военния 
университет, както и дру-
гите учебни заведения, 
които подсигуряват до-
бре подготвени кадри за 
бизнеса. „Има ги и мла-
дите хора, които искат 
да живеят и да работят 
тук”, казва Красен Йор-
кишев. И май това е най-
важното.

Димитър Дженев  

▶ Добрата локация на Велико Търново и добрите комуникационни връзки превърнаха 
града в един от основните центрове за инвестиции в България СНИмКа БОБИ ТОшеВ

Общинска агенция по туризъм ”Царевград Търнов” - Велико Търново

Летен фестивал „Сцена на вековете” 2010

ВЕЛИКО ТЪРНОВО 5000, 
ул. “Христо Ботев” 5
www.velikoturnovo.info
www.velikoturnovo-info.ro  
e-mail:ticvt2@gmail.com
Телефони за резервация: 062/63 69 52

Светлинното шоу 
„Звук и светлина” 

30.07.2010 г.
21.00 часа – „Дон Карлос” 
– опера в 4 действия от Джузепе Верди

31.07.2010 г.
21.00 часа – „Дон Карлос” 
– опера в 4 действия от Джузепе Верди
1.08.2010 г.
21.00 часа – „Дон Карлос” 
– опера в 4 действия от Джузепе Верди

6.08.2010 г.
21.00 часа – „Лудо вино”, „Двойственост”,
 „Болеро” – балет „Арабеск”

7.08.2010 г.
21.00 часа – „Кармина Бурана”
 – балет „Арабеск”

Светлинното шоу „Звук и светлина” 
на хълма на Царевец 
е най-впечатляващата атракция 
за посетителите на града. 
Аудио-визулната програма, чиято традиция 
датира от 1985 г., комбинира звукови 
и светлинни ефекти, за да пресъздаде 
историята на старата българска столица.

Летният фестивал „Сцена на вековете” е едно 
от уникалните културни събития на България,
 родило се в прегръдките на историческия
 хълм Царевец  във Велико Търново. 

За трета поредна година в естествената 
историческа среда на фона на царския дворец 
ще бъдат представени зрелищни спектакли 
за многобройните приятели и ценители 
на оперното и балетното изкуство. 
Фестивалът, чийто престиж се увеличава 
ежегодно заради все по-масовото присъствие
на значими изпълнители и творци, събира 
посетитители от всички краища на България. 
Интересът от чужбина също е огромен.

Край сцената с дължина 22 метра 
и ширина 12 метра са осигурени 1500 места, 
разположени сред руините на царския дворец, 
които се оказват недостатъчни да поберат 
желаещите да се наследят  на шедьоврите 
на световното музикално изкуство. 
За участие в “Сцена на вековете” са ангажирани 
около 200 музиканти, певци и танцьори.

Телефони за резервация: 062/622148, 062/60 07 68



  22    клуб предприемач    велико търново
pari.bg  Понеделник 21 юни  2010

С какво Велико Търново и регионът 
са привлекателни за инвестиции?
Кое би накарало инвеститорите да 
вложат пари тук?

Анкета

Благоприятните условия за 
инвестиции са доброто географско 

разположение на региона, 
културно-историческите традиции и 

технологичното равнище на производство, 
наложено от години. Не е за пренебрегване и 

човешкият фактор. Велико Търново е средище на студенти. 
Тук са и Великотърновският университет, и Военният 
университет, и други учебни заведения. Те може да 
подсигурят добре подготвени кадри за бизнеса.

Подобряването на инфраструктурата в региона ще 
привлече инвестиции и в туризма, и в леката промишленост, 
и в хранително-вкусовата индустрия.
Голям плюс са и летището в Горна Оряховица, и големият 
железопътен възел в този град. Трябва по-добре да се 
използват. Областта има достъп и до воден транспорт 
- река Дунав при Свищов. Имаме амбициозната идея да 
създадем технологичен парк. Той също би привлякъл 
инвестиции.

Нашата област и областните управители на Габрово, 
Русе, Разград и Силистра създадохме Съвет за развитие, 
за да може по различните проекти да се работи не на 
парче, а на равнище регион. Това също е плюс за бъдещи 
инвеститори.

Eдна много стара традиция за 
нашия град е да се инвестира в 
сферата на логистиката. Сега е 

модерно така да се казва, но още от 
най-древни времена Велико Търново 

се е славило с големите си маази. 
Преведено на днешен език - складове на 

едро. Всичко това се дължи на изключително добрата 
локация на града - и като сухоземен транспорт, и като 
близост до Горна Оряховица, където са летището и 
вторият по големина жп възел в България. Летището 
поема каргополетите, а след падането на границата 
ни с Румъния, жп възелът практически обслужва 
територията на Балканите. С което придобива още по-
голямо значение за региона. Така че развитието на тези 
складове и логистични центрове, което се забелязва и 
в сферата на фармацията, и в хранително-вкусовата 
промишленост, и в строителството, е нещо съвсем 
естествено. То дава сериозни предимства на Велико 
Търново пред останалите градове в региона, ако щете, 
дори и в цяла България.

Хубаво е да се намери фирма, к5оято да инвестира 
в концесията на летището в Горна Оряховица, защото 
явно държавата няма сили и възможности да го направи. 

Доц. д-р Пенчо Пенчев,
областен управител:

Искаме да изградим

технологичен парк

Д-р Румен Рашев,
кмет на Велико Търново:

Има добра локация за складове 

и логистични центрове

Това ще доведе до много по-бързо развитие на Велико 
Търново и околните градове.

Като администрация ние помагаме на бизнеса, 
но изискваме от инвеститорите да не замърсяват 
околната среда. Защото богатството на нашия регион 
е в природата и свързания с нея туризъм. Слава Богу, 
нито във Велико Търново, нито в Горна Оряховица 
има химическа индустрия, циментова промишленост 
или тежка металургия, които по един или друг начин 
увреждат околната среда.
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Look Ahead!

От групата на Златен Лев Холдинг

Снимки: Боби Тошев
Илюстрация: Гриша Струнджев

В община Стражица има много плюсове. 
Първият са комуникациите. Имаме ги 

всичките - и цифрова телефонизация, и 
интернет. Клоновете на банките работят. 

Все още имаме терени, които можем да 
предложим за развитие на дейности. И третият 

плюс е промишлената зона от 100 дка, която 
миналата година започнахме да изграждаме. Финансирането й 
е спряно от регионалното министерство заради кризата.

Стражица е много благодатно място за фотоволтаични 
централи. Тук е мястото с най-голям слънчев потенциал в 
България.

В региона има огромен потенциал 
за инвестиране. На първо място са 

географските предпоставки. Велико 
Търново и Горна Оряховица са на 200 км 

от София, на 200 км от Бургас, на 200 км 
от Пловдив, на 200 км от Варна и на 150 км от 

Букурещ. Това е място за инвестиране в различни 
бизнеси. Другият плюс са летището и железопътният възел в Горна 
Оряховица, които не служат както трябва на местната общност и 
региона. Летището е поддържано, функциониращо и международно, 
просто трябва да се отдаде на концесия. Нито то ще заработи по 
инициатива на местните предприемачи, нито жп възелът ще бъде 
пълен с товари заради тях. Просто трябва да има обща държавна 
стратегия за тези две стратегически предимства.

Регионът е благодатен за инвестиции и заради човешките си 
ресурси.

Община Горна Оряховица има какво 
да предложи на инвеститорите. Тя е 

привлекателна с географско положение, 
комуникации и инфраструктура. Намира се в 

центъра на централната част на България. Близо 
е до Велико Търново и Лясковец. Има летище, което е от 1825 г., 
и жп гара, построена през 1899 г. 

Друго, което би привлякло инвеститори, са терените на бившите 
казарми, освободени в резултат на реформата в армията. Те 
са доста атрактивни и подходящи за бизнес, тъй като са в 
промишлената зона и в близост до летището. Собственост са на 
военното министерство и министерството на транспорта.

Инж. Стефан Стефанов,
кмет на Стражица:

Тук е благодатно място за 

фотоволтаични централи

Красен Йоркишев,
изпълнителен директор на "Корн":

Летището и жп възелът

са важни плюсове

Инж. Йордан Михтиев,
кмет на Горна Оряховица:

Имаме терени в промиш-

лената зона, близо са до ле-

тището
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Групата е изнасяла концерти из целия свят

Оркестър от детски играчки

Цитат

 Фабрицио Кузани, диригент на Playtoy Orchestra

Нашата публика са семей-
ствата - майки, татковци, 

малки и големи деца

Осем големи мъже свирят 
вдъхновено на инструменти -  
детски играчки. Не, това 
не е виц. По този начин 
изглежда италианският ор-
кестър Playtoy в очите на 
всеки, който го вижда и чува 
за първи път. Музикантите 
от групата обаче подлуди-
ха българските меломани с 
изпълненията си - кавъри на 
някои от най-популярните 
световни парчета и на кла-
сическа музика, по време 
на фестивала „Италия тук” 
в Борисовата градина.

Изяви
Макар че голяма част от 

българите чуват за първи 
път за необичайния Playtoy 
Orchestra, бандата изнася 
концерти и прави студийни 
записи още от 2003 г. Тяхна-
та музика е обиколила цяла 
Европа - Франция, Португа-
лия, Люксембург, Албания, 
Испания и Полша. Изнасяли 
са концерти дори и в Южна 
Корея, Колумбия и Тунис. В 
България са за първи път. И 
тъй като все още нямат бъл-
гарска песен в репертоара 
си, обещават, докато са тук, 
да разработят някоя.

диригентът
Като всеки уважаващ себе си 

оркестър и този си има дири-
гент - Фабрицио Кузани. Той 
споделя, че неудобството на 
музикалните инструменти 
играчки е едно. Необходим 
им е цял куфар с батерии, 
за да издържат до края на 
концерта, без да променят 
звука си. Затова групата 
обикновено изнася кратки 
представления.

Playtoy Orchestra обаче ня-
мат проблема на повечето 
музиканти - да наемат огром- 
ни камиони, за да транспор-
тират инструментите си. Ня-
колко обикновени куфара са 
достатъчни, за да се побере 
целият оркестър. Диаметъ-

рът на барабана на групата 
е едва 50 см.

Наравно с професионал-
ните музиканти в оркестъра 
свирят и преподавател по 
музика, геолог и общински 
служител.
 
Как се е  
родила идеята
Оригиналната хрумка се ро-
дила в главата на дириген-
та Фабрицио Кузани. Той е 
горд чичо на 12 племенници. 
Една сутрин се събудил сред 
куп играчки около себе си. 
Така го осенила оригинал-
ната идея - да ги използва 
за нещо полезно. Събрал 

ги и поканил приятелите 
си музиканти да пробват да 
свирят на тях. Те прегърнали 
идеята и така се стигнало 
до първото представление 
в едно национално итали-
анско радио. Точно тогава 
се появил и проблемът с 
батериите. По средата на 
изпълнението те свършили. 
Музикантите трябвало да ти-
чат до най-близкия магазин, 
за да купят нови. Поводът 
да бъдат поканени в преда-
ването била премиерата на 
новата книга на водещия, в 
която той описвал връзката 
между музиката и детските 
играчки. Това бил поврат-

ният момент в 7-годишната 
история на групата. Оттогава 
те са постоянни гости в теле-
визионни и радиопрограми.

Публиката
Playtoy Orchestra са любим-
ци на италианските семей-
ства. Групата има само едно 
авторско парче - Banna Blue. 
Предпочитат да свирят по-
пулярна и класическа музи-
ка - от Енио Мориконе до 
Моцарт, Бетовен и Брамс. 
Когато прозвучат от инстру-
менти детски играчки обаче, 
тези парчета звучат коренно 
различно, казва Кузани.

елена Петкова

Снимки боби тошев
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